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With everyone I start out with where were you born and when. 

I was born in Johannesburg in 19)6. 

What part of Jo 1 burg. 

It ' s a( .•••.•• ) called Doornfontein, which is very central Johannes­
burg - this was a mixed area, area where so-called Indians, Coloureds, 
African population and a number of whites lived together - it was an 
area - a working class area where a tremendous amount of political 
activities have always taken place in the ')Os and the •4os, where the 
ANC, the Indian Congress, were very active in that field - in that sub­
urb itself - it ' s a suburb that has since been brought down - it has 
been declared an industrial area, and many of the houses in that area 
have been brought down and replaced by factories - the house where I 
lived in Okie Street (?) is well knolm in •••• 

Okie Street? 

Okie Street is well known in the movement - it has been in fact the 
centre of the movement from the ' )Os - many ANC meetings, many trade 
union meetings, many Indian Congress meetings were held there - my 
family lived in Rockie Street (?) right up to 1981 - in fact they al­
ready got notice to leave, to quit the place in the mid- ' 70s, but man­
aged to fight and remain there right until 1 81 - I am told today the 
building is down - the city council intended putting up a parking lot, 
a parking lot building there, but nothing has been done - it's just 
lying empty - apparently it is being used as an empty parking space 
at the moment, but this is Doorfon (?) itself. 

~ 
Politically it has been one of the centres in Johannesburg , specially 
in the trade union field - all around my house we had factories, engin­
eering, clothing industry, meat processing plants , and in the ' 50s and 
the 1 60s in fact this is where SACTU had quite a bit of its space 
working within the factory itself - it was also an area. that the - with 
quite a large Indian population and the Indian Congress in fact was 
very active there, even in the t )Os in this area. 

Today I'm told a few houses are still standing, I 'm told that politic­
ally it is still a hot spot in the country, but of course that is all 
hearsay. 

Rockie Street, wasn't that in Yeoville, or is there also one in Yeo­
ville? 

No, there are two Rockie Streets - there ' s a Rockie Street in Yeoville 
and a Rockie Street in Doorfontein - this is the Rockie Street well 
known in the movement - if you speak to people like Oliver Tambo , Nel­
son Mandela, they all still remember Rockie Street, Doornfontein as 
the centre. 

Is it R o c k y or e y? 

E Y• 

Tell me, what about the relations between the race groups in the area 
where you were growing up - how did people interact - did you get pre­
judice between the groups? 

No , there ' s never been any prejudices between the groups -in fact we 
were one solid group in the street - in Rockey Street itself my imm­
ediate neighbour was a so-called Coloured family. 
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I .N. Not far , three, four doors away , was an African family called Walters -
two blocks away was a flat where many poor Je,vish families and Afri k ­
aaner families lived - in Doornfon itself I never r~member any form 
of racial discrimination amongst the residents there - we played socc er­
in fact almost every street had a s9ccer team of its o,m, and in my 
team in Rockey Street we had Indian, African , Coloured, white all play­
ing together - as kids we never experienced any form of discrimination . 

However, in terms of schooling all of us schooled in racially segreg­
ated schools - the African kids went to school in the African schools -
I went to school in - at the Gold Street Indian government school, 
which is about three kilometers from home - directly opposite was the 
Coloured school, where the Coloureds w·ent to school, and the white kids 
all went to the white schools, but when we got back from school we min­
gled , '\ve played together, and there '\vas never any form of racial dis­
crimination. 

When it came to other forms of entertainment, entertainment such as 
cinema, of course naturally the '\vhi te kids went to the white cinemas 
and the black kids all went to the black cinemas - two cinemas in the 
area which was (?) patronised by all in that area - in the official 
sporting programmes, there again they were completely segregated -
Indian had their own official Indian Sporting Association , the Col­
oureds had their olffi, the Afric ans had their own , and the whites had 
their own . 

It is only in the ' 50s where the black population started integrating 
sporting activities - I remember very clearly talking of the South 
African Indian Football Association , or the South African Indian Foot­
ball Team versus the South African African Football-Team, or (?) ann­
ually there used to be a tournament, a tournament of the African Ass­
ociation, Indian Association , the Coloured Association, and they played 
for a cup annually, and this was our big sporting event, but of course 
at that time this was regarded as a progressive move, as a move where 
the various racial groups, although playing as racial units , came to­
gether and viewed the soccer matches, but this of course changed in 
the ' 50s when the South African Soccer Federation was formed, and the 
South African Soccer Federation was formed on a non-racial basis , and 
this was a advancement - it ' s a new field where all sporting facilities 
were integrated c ompletely. 

Today you ' ll find of course non- racial sports taking place in a very , 
very big way - although you find still the government, the regime it­
self still trying to foster separate sporting facilities for the var­
ious black population - the s o-called South African Olympic Games , for 
example , where you still have Indian teams , Coloured teams, Afri c an 
teams and white teams playing, but this effort in the 1 50s to try and 
smash this and form non- racial sports took a tremendous stride in the 
' 50s, not only in soccer but in c ricket, tennis and other fields. 

However from Doornfon itself the fi r st group to really be moved from 
Doornfo~tein '\vere the African population - already by the 1 50s, middle 
' 50s the African population were forcefully moved from there, moved 
to a~eas like then Sophiatown and Soweto, which was just coming up then 
by the late ' 50s we had very , very few Africans living there - with the 
white population, the white population too started moving out "': we found 
the slightly better off Jewish and Afrikaaner - Jewish popula~~on m?v­
ing towards the northern suburbs - moving to Upper Doornfonte~n , wh~ch 
is Beit Street, thereafter moving to Berea, Yeoville, Hillbrow, and 
going further north, Parktown etc. 
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I.N. The Indian and Coloured population managed to survive Doornfontein 
right through the • 6os - although our population was being depleted 
tremendously - the Indian township of Lenasia, which proclaimed Indian 
area in the '50 s, the movement fought the proclamation of Lenasia- we 
rejected the idea of an Indian - separate Indian area, and tremendous 
campaigns were launched by the Indian Congress and the movement as a 
whole to fight the proclamation of lenasia as an Indian area. 

However, for years and years the movement succeeded - although I must 
point out that the people th~t lived in Doornfontein, Fordsberg, Vri­
dedorp, were living under dreadful conditions - many of our people 
were living tlvO and three families - four families - in a house - It 11 
give you an example - not far from my house there was an Indian family­
they shared three rooms in a house and there were 1) members in the 
family - lvhere these people slept, how they slept, nobody knew. 

You find other houses again where three, four (?) brothers, married, 
having their own kids, living in the same house - there was a tremend­
ous housing shortage - even if you had a small room in the back of 
your house, that room became a little paradise for somebody - and in 
spite of this tremendous housing shortage, when the movement rejected 
Lenasia, people did not move to Lenasia. 

Of course the government then decided to force the Indian people to 
moving to Lenasia - the first thing they did was to close down the 
Indian schools in these areas, areas like Doornfontein, Jeppe, Denver, 
Fordsber, Vridedorp, and opened up schools in Lenasia - at the beginn­
ing the government provided free transport for kids from town to move 
to Lenasia for school - subsequently of course it no longer became 
free - they had to pay. 

It was a question of our kids travelling 25 miles daily to Lens and 
back again, and it was a tremendous difficult task - this is one of 
the reasons that forced many of our people to start leaving Doornfon­
tein and other areas - of course, as I said earlier, there was a trem­
endous accommodation problem as well, so these two reasons was the ones 
that forced many of our people to move, but in spite of this, up to 
1960 very felv people had already moved to Lens. 

In the meantime of course the houses were being either sold or - they're 
not privately Olroed - they were owned either by white individuals or 
by big estate agents - for example, the house we lived in was the prop­
erty of Chaitowitz - Chaitowitz, a old Jewish man who had lots of prop­
erties all over Johannesburg - he used to come around in a horse and 
cart every month to collect his rent - when anything goes wrong in the 
house, if the plumbing is broken down, he'd accuse us of breaking the 
plumbing - he lvould stand outside the house and shout : I'm here, I'm 
here, come bring us your money- and we'll go out to pay him his monthly 
rent. 

He attempted in the late '50s -I beg your pardon, early '50s to try 
to raise the rent - we paid a very, very small rent - right up to the 
time we left the house in 1981 our rent was very, very low - he tried 
to raise the rent and my father fought him - my father in fact took 
the matter to the Rent Control Board, and eventually from five pounds 
he got an increase to seven pounds - we paid a rent of seven pounds -
he wanted something like 20 pounds. 

When I left home in 1977 we were paying something like JO rand a month 
rent, and this is because we were able to fight the rent control all 
the way (?) 
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But, as I said, he subsequently died and his family took over the 
property( •• ••••• • • • • •• • • •• ) pr operty , and they felt that they -
they were not - they wouldn 1 t like to demolish what the father gave 
them, and as a result for many years they refused to sell - while the 
city council fought it all the '"<l:Y and they wanted to buy it , and 
eventually in the ' 70s it was sold - many of thes e houses , as I said, 
have subsequently been broken down - factories have been built , and 
today I would think there is a very, very small population. 

When I came out of prison after ten years there was a tremendous change ­
houses - friends that ,.,ere there were no longer there - there ' s hardly 
a population that one could talk about - in Rockey Street itself it 
was our house that ,.,as still standing, five cottages in a row, and 
there were another group of cottages there on the one corner - the 
flat that the ,.,hites occupied was still being occupied by whites , but 
much more poorer \'lhi te section - this in Doornfon itself. 

The economic activities in Doornfontein - majority of the people in 
Doornfontein were factory workers , machinists , unskilled work - others 
again were flower sellers - in fact Doornfontein is \'lell known for 
being a centre of flower sellers - many of the Indian population -
Indians would go to the market itself early morning , five , six in the 
morning , buy flowers, bring it back to the house and make them into 
beautiful bunches, adding additional flowers to it and whatnot, and 
then go either from house to house carrying it and selling it, or 
stand at certain corners selling flowers , and this was one of the 
major economic activities. 

The other was waiters - many of them were waiters as ,.,ell - so pre­
dominantly the major economic activity was factory workers, flower 
sellers and waiters •••• 

And your father , ,.,hat was he doing? 

Well, I have a very long history in terms of my family (Laugh) - my 
grandfather himself was one of the founding members of the Transvaal 
Indian Congress , he was • • •• 

What was his name? 

Thambi - T h a m b i . 

And is Indres with an E or an I • ••• 

I n d r e s - Thambi Naidoo himself was very active in the TIC in the 
early part of the century, a close colleague of Mahatma Gandhi, worked 
with him - he was a small time businessman , but lost everything as a 
result of going to jail 14 times • • •• 

During? 

The early part of the century. 

With Gandi ' S • • •• 

Gandhi ' s ( • ••••••••• • ••• • )struggle- satyagraha resistance campaigns 
as I say, he lost everything at that time - my grandmother herself was 
also an active person - in fact she gave birth while she was in prison 
to her last child . 
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My father , at a young was sent off with 1-fahatma Gandhi to India - he 
and three other brothers, on the basis that my grandfather could not 
look after them and continue the struggle at home , and my father at 
the age of seven went to India, studied under Hahatma Gandhi and ( ••• . . . . . . . . . . . . . . . . ) 
And? 

( ••••••••••• ••• ••••• )the Indian philosopher, Thago . 

Can you spell the whole name? 

Oh , now· you ' re asking me something {Laugh) -I'll find the spelling 
later - he was an - an Indian philosopher in the ' 30s, '20s - I think 
died some time in the t40s - my father and his three brothers returned 
to South Africa in - at the age of 21, and immediately mr father got 
involved in the political struggle - he was a vehicle (?) - his orig­
inal - originally he worked in the laundry, dry cleaners , collecting 
clothing from people , taking it to the big dry cleaners - he was one 
of the founders of the Laundry Workers Union in the ' 30s, subsequently 
worked as a baker van driver, and was also one of the founding members 
of the Bakers Union with various people like - he was involved in the 
trade union movement with people like J.B. Marks, Moses Kotane and 
others. 

During the ,.,ar my dad was very active firstly in the non-participation 
of - of blacks in the Second World War - also at that time there was 
a tremendous shortage of food and whatnot, and my father and others 
organised in fact to go and get food to people - firstly they managed 
to buy food and sell them to the people at a very, very low rate -
secondly one of the big campaigns was - I remember very, very clearly 
is they used to go into some of the Indian shops who used to hoard 
food at the back, and they used to barge into the shop, get into the 
back, find bags of rice and sugar and whatnot and bring them out, put 
them out there, and put a notice saying rice available, sugar avail­
able, and people would come and buy these things. 

He was very closely associated with people like Bram Fischer - during 
the t 30s ,.,hen the nationalist bloc of the TIC was formed by Dr. Dadoo 
and others my dad - my father was amongst them, ,.,hich fought the re ­
actionary leadership of the Indian Congress - in fact in the campaigns 
of the 1945 when Dr . Dadoo and - in the Transvaal - and Dr . Naicker in 
Natal who owned {were in) the leadership of the Indian Congress - my 
dad was very active in this field. 

My dad, during defiance campaign in ' 52 , he was elected as ,.,elfare off­
icer of the defiance campaign - he was also active in the South Afri c an 
Peace Council - he "\'las the chairman of the South African Peace Council -
my dad went to jail first in 1936, went again to jail in 1946 during 
passive resistance as l'lell •••• 

• 36 was in connection lrith what? 

Passive resistance -and again in ' 52 during defiance campaign - he 
has been altogether about six times in jail - the longest term he 
served was three months all in all -he died in 1953, and in ' 54 he 
was given a peace award posthumous, South African Peace Award . 
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He was also very active in the Association o~ Flower Sellers - he was 
trying to organise the flower sellers - in fact he was organising all 
trade union movements at that time - he was also involved in community 
work - for example, he was the chairperson of the Temple Committee, 
although he very rarely went to temply - in fact he never went there 
for a prayer service, but he was the chairperson of it, and of course 
it was felt in the movement that it is important that progressive 
people led all these com - community organisations, and therefore my 
father was involved in it. 

He was also the chairperson of the Transvaal Tamil Benefit Society, 
which '\'las also a community organisation, but the important thing here 
is that there was a section of the Tamil community that always talked 
proudly never narrow nationalistic outlook - talked of the Tamil comm­
unity as being pure and being the first people to read and write and 
etc., and they were pushing the very narrow Tamil racist line forward. 

I must point out to you that this is a very small sector of the pop­
ulation, and the progressive group had to fight them tooth and nail 
from the beginning, and hence my father played a very important role 
being a chairperson of it for many, many years in fact, and using also 
this organisation to bring in people into the movement. 

Whether my father '\'las a member of the South African Communist Party or 
not I cannot tell - however, I do remember that, as a little kid, 1940, 
•41, going to houses of prominent members o~ the Communist Party then -
people like Bram Fischer- also remember that J.D. Marks, Moses Kotane, 
Bopa Pela (?) and others, constantly coming home and having discussions. 

I also remember going to the Communist Party hall in End Street - I 
still remember the address very clearly, 47 End Street - this was the 
Johannesburg centre - central branch of the Communist Party - and as 
kids I used to go quite often there for meeting s, for social events, 
etc.,and Dr. Dadoo himself was a very close friend of the family- I 
don ' t know what else you '\V'ant to kn0'\11' about. 

I've got lots of thing s - did you tell me his first name, your father? 

1fell, peo ple - his name '"'as Naran - N a r a n, but popularly know as 
Roy - one little incident I must tell you about is that my father '"'as 
a g reat organiser in terms of collecting money and food - he would -
he was almost stone deaf and he wore a hearing aid - people called him 
Telephone Naidoo - he was one of the first people at that time to wear 
a hearing aid, which is very, very efficient - it was a big bulky 
thing that went over the ear, big microphone here in the shirt pocket 
and two hug e batteries in the side pocket. 

He'll g o into an Indian merchant and says : Oh, well, Hr . Patel, I 
want two bag s of rice, two bags of this and t\vO bag s of - and ( ••••• 
••••• ) will start arg uing, and the minute he starts arg uing my father 
turn off the hearing aid and my father would not be able to hear a 
word of what than man says, and then they say to the assistant : Jo­
seph, please take t\ITO bag s of rice and t\ITO - and the man \ITOuld scream 
his guts out, but the rice would be going into the car, and this is 
for the ANC - for the movement itself - you lmow, big mass conferences 
or whatever is being organised, and food had to be collected. 

He - in this field he was - he excelled really - I mean he collected 
lots and lots of money - he used to '\1Talk into a shop, look at the name 
of the shop and say : Oh, that shop called Patel's - and walk in and 
say : Hello, l-1r. Patel. 
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Of course my father being Tamil speaking, no-one expected him to speak 
Gujerati , but then when this chap starts complaining in Gujerati my 
father '~ould ans,~er back in Gujerati, and they ' d get the s hoc k of their 
life that this old man spoke Gujerati, and this is how he used to c oll­
ect food - that is why during defiance campaign my father was made 
head of the '~elfare during defiance campaign. 

Also l~henever there '~as natural disasters, disasters like a tornado in 
Springs , which v irtually devastated the black area ••• • 

Tornado where? 

Tornado that dev astated a black area in Sp - in Benoni - my father 
would be one of the leading people to go and collect food, c lothing, 
pots and pans - I remember very clearly in the very early ' 50s - • 4os , 
I beg your pardon, two truckloads of food and '~hatnot, and I was si tt ­
ing in the back of the truck while it was being driven into this tor­
nado- strucken area, and when we got there there was tremendous joy 
amongs t the people - although the Red Cross and other organisations 
were already there, you know, attending to the needs of the people, 
but the minute our transport arrived there '~as tremendous cheers 
amongst the people. 

Of course we wanted it to be known that this is from the movement it­
self, while the Red Cross would say : No, no, no, give it to us and 
we will do the distribution - they might have had the infrastructure 
for the distribution , but we wanted it to be knolm that this was from 
the movement - and that was the type of activity that he was involved 
in. 

When you say the movement at that stage you meant the TIC? 

Well , you see, while the TIC - while we '~ere all members of the TIC, 
there '~as very close collaboration already between the ANC and the 
Communist Party itself - far as I ' m concerned in my household (?) you 
know, we never even really talked in terms of this, because people 
that came to my home '~ere people like J .B. :tvlarks, etc., you see, and 
this was the position as a whole - any more questions - I can talk 
from now till Doomsday - you ' ve got to ston me! 

I ' ll just intersperse with questions - first of all, was there any 
sense from your father of Gandhi ' s class position, of the level of a 
mass base he had - there's a lot of lookine back at Gandhi and looking 
at his alliance with more of the merchant class, yet your father was 
one who was organising workers - at the time your grandfather was in­
volved with Gandhi he was more well to do, then lost it because of in­
volvement - did you get a sense that Gandhi was terrific, '~as unassail­
able - did your father give a sense of Gandhi as having had any not 
failings but limitations , shall we say? 

Yes, although- let's put it this '~ay- to mobilise the Indian people 
in the ' 40s and the ' 50s during defiance campaign, during passive re­
sistance struggle of 1946 up to defiance campaign, it was necessary 
to use the Gandhian philosophy - Gandhi had become a demi- god amongst 
the Indian people - you ' d go to almost any Indian home , without any 
exception you ' d find a photograph of Gandhi in the house - not only 
would you find a photograph but you also find a garland put over the 
photograph •• • • 

A what? 

A flower - a garland put over the photograph. 
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Gandhi had become a - what's the term - a saintly figure amongst our 
people, and therefore as a tactic it was necessary to use the Gandhian 
philosophy to mobilise our people - I remember very clearly first of 
all my grandfather - I was told my grandfather would go into a house 
and he would say ; From this house I want four people to defy - and 
you 'd get four people defying in this house - he'd go to the next house 
and say : I want three people to defy from this house - and you ' d get 
three people defying from this house . 

There was a problem of the Tamil speaking and the Gujerati speaking 
and the merchant class, that is in the 1 20s and ' 30s, but my grand­
father succeeded in getting so many people to defy at a time. 

What was the problem of Tamil, Gujerati and merchant - are you saying 
they ' re all against each other or what do you mean? 

There has been this inter-racial conflict •••• 

Inter-ethnic •••• 

Inter-ethnic conflict which has always been there, you see, and the 
movement always fought against this . 

So tell me a little bit - what's - what was the differences between 
Tamil - I know there are two languages but are they two religions, are 
they two •••• 

No, no- firstly •••• 

They ' re both Hindu? 

Firstly we - the Indian population in South Africa could be roughly 
divided into three - first you have the Hindu section, and then you 
have the Noslem section - that ' s the first major division - but within 
the Hindu section you have the Tamil speaking and you have the Gujer­
ati speaking - the Tamil speaking comes - forefathers come predomin­
antly from south India, what is known as the ( ••••••••••••••• ) people , 
then you have the north Indians , who are Gujerati speaking . 

Of course you could further divide them, you see, but I don't think 
for our purposes that it ' s of any importance -at that stage, through 
the racial policy of the government and through ethnic and other rea­
sons, there '\'las a - they lived separately - there '\'lasn' t much love 
lost between them •••• 

Between Tamil and Guj erati? 

And the Hoslem population - while reli~iously the Hindu group , Tamil 
and the Gujerati speaking, would come together, you l<now, and worship 
together, but you had what is called the Hindu( •••••••••••••••••••• ) 
which consisted of the Gujerati speakin~, you had the Tamil Benefit 
Society, which consisted o.f the Tamil people, and there '\'las this ant­
agonism, and then further antagonism '\'lith the Noslem people, you see, 
and the movement fou~ht this right through - and I would think, you 
know, that Mahatma Gandhi himself positively fought to try and bring 
about a unity of these people , and the - my grandfather was one o.f 
those who positively .fought to try and smash any ethnic grouping within 
the people itself. 

That is '\'lhy when I say to you that my father '\'las the chairman o.f the 
Tamil Ben.fit Society, the reason is to .fight any reactionary .forces 
.from taking over and using the Tamil Benefit Society .for a - a narrow 
nationalistic position . 
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And right up to the time of my arrest, even today, I could safely say 
that 1~e have succeeded in breaking any ethnic division amongs t the 
people . 

And what about the class divisions? 

Yes, there was quite a class division - you had majority of the working 
the Indian people in South Africa come from working class - the area 
that I c ame from, as I said to you, majority were in the working class 
area - of course 1~hen you say self- employed, selling flowers - that is 
self- employed - we did have a - a merchant class population - we still 
have a merchant class population , but the movement itself, you know , 
was able to bring about a unity of the merchant class and the working 
class itself - hence when I say that my father in the '40s 1~ould go 
into a shop and demand so many bags of rice, if this chap was a tot ­
ally reactionary chap he would grab my father by the collar and kick 
him out. 

But the question again is the Gandhi philosophy played an important 
role - we used the Gandhian philosophy to bring about unity of the 
people - on the other hand again in 1948 you had the Dadoo- Xuma Pact 
being signed - ho1~ did this pact come to be signed - I mean surely 
you must have had lots of oppos i tion to it amongst Indian people -
you know, the Indian people still c laimed that they were involved in 
the pol - united political struggle long before anybody else was in­
volved, going back to 1894, and in fact the NIC is , 1d thout doubt , the 
oldest political organisation in the country. 

But it is the work that 1~as done by people like Dr . Dadoo, Molvi each­
alia , the Pahads , my father and others, '~ho brought about this unity , 
you know - from the time when the progressive leadership took over the 
Indian Congress in 1945 , it has been a constant fight to break thi s, 
and Dr . Dadoo, without doubt , stands out in South Africa today as one 
of the greatest contributor towards bringing about this unity . 

My personal experience of the - I was there 1~hen the Dadoo- Xuma-Nai cker 
Pact 1~as signed, and my little experience then - what I could remember 
then is it was welcomed tremendously - it 1~as a very , very important 
occ asion - 1 48 it was? 

• 47 - • 47 - then we had the riots that take place subsequently, t 48 
in Durban - in my household I remember very c learly dis c ussion taking 
place, discussion between our leadership - people like J.B. Marks, 
Moses Kotano, my father, Dadoo - that these riots that take place in 
Durban is actually the reaction of the government to the Dadoo- Xuma­
Naicker Pact, fearing that this pact will mean doom to them, and at 
all costs they had to try and divide the population again - it ' s the 
old story of divide and rule policy - and my father was amongst those 
that were sent down to Durban to bring peace in Durban during the heat 
of the - during the height of the riots itself. 

And I heard my father talking , of saying that he and the group of people 
walked down Gray Street, 1~here the heart of the trouble 1~as taking 
place, and nobody '~ould touch them - people would say : Oh, no, that ' s 
Congress - and in fact 1rith my little knowledge of that period , I could 
very, very safely say that it ' s the movement that really brought about 
peace in the end there , 1~hile of course the official version is the 
South African police and the South African government intervened and 
they brought peace and calm, but it ' s our people that really went into 
the area and broucrht about peace and calm. 
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Was your father involved in the militant faction that overthrew the 
merchant class leaders of the Indian Congress? 

Yes - as I said to you, my father was part of what is known as the 
nationalist bloc of the TIC - in fact there ' s a beautiful photograph 
showing 13 of our leaders , my father, Cachalia, Dadoo , and an old man 
who ' s still alive in Johannesburg and kicking by the name of Amin Ra­
j ee - I ' 11 sho'v you his picture later - here it is - still alive and 
kicking in •••••• • ••• • • 

END OF SIDE ONE • 

••• • there was of course prejudice from Champion and Lembede - there 
was even kind of petty criticism in Natal because of the two to one 
relationship with Indians and Africans , and there was a headline in 
Inkundla that said Natal restive at ne,vs of doctors pact - was that 
the kind of thing you were aware of - you speak of it as a great vic­
tory and historically it stands out as that, but can you gloss over 
the kind of currents of resistance on a lower mass level? 

Firstly, historically it 'vas a victory - I mean that is evident from 
what you see today - true, there was a tremendous amount of resistance 
from all levels - I could talk of the resistance among the Indian comm­
unity • • •• 

Was there Indian • •• • 

Oh, yes , there was - in fact the - an organisation called the Natal 
Indian Organisation and the Transvaal Indian Organisation, which in 
fact was the organis - a group of people that were ousted by the pro­
gressive group in the TIC - they were kicked out, ousted, and they 
then went and formed their own organisation called the Transvaal In ­
dian Organisation and Natal Indian Organisation, led by people like 
Nana, Pather in Natal, ~ajee - these were - to put them in the right 
pers pective, were the merchant class leadership of the Indian people 
before the Dadoo-Naicker takeover of the Indian Congress . 

These were people that worked even after the takeover, right up to the 
middle ' 50s, in opposition to the Indian Congress, and they felt in 
fact v ery strongly the Indian nationalism amongst themselves - they 
talked of the Indian people, the proud tradition etc . , etc . -this is 
one group that totally opposed any form of unity with the ANC at that 
time, but even in - at a more grassroot level, talking from the Doorn­
fontein clan, Fordsberg clan, yes, from honse to house we used to go -
we used to work amongst the people . 

I used to sell the newspapers of the movement from - from 1 46 onwards, 
and I was in dynamic (?) contact in fact with the grassroot level of 
the people in that I used to go house to bouse - there was tremendous 
amount of resistance amongst our people ( .••• •• • ) -the Indian Con gress 
had to work very hard, organising house meetings showing the - that the 
struggle itself was one .• • • 

Let me ask you - you can get that out of the history books as to what -
that there was resistance, but if you remember - you were a bit young 
then for the actual signing, but as you tried to build alliance be­
tween the Congresses into the ' 50s and you yourself got involved, what 
was that resistance about - was it a kind of ( ) th· • • • • • • • • • • • • • • • J..ng • 
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Did people - lvhat lvould they say in a ( .•••.••. •••• ) - would they say 
Look, they ' ll kill us, remember 1 4 9 - what would they actually say? 

Pill - Pill (?) in fact - there was always a fear that the African 
people will eventually drive us out of the country, will completely, 
you know· - we would disappear as a people - it lvas the same line which 
today you ' ll find amongst the Afrikaaner people taking place, but I 
must say that the Congress movement itself, you know, were able to 
fight against this - I used to go from house to house selling news­
papers and I got kicked out of many of them - many of the houses,you 
know- the minute I walk in, knock at the door, some( ••••••• ) : Oh, 
you, Congress, get out, I don ' t want to see you - and yet during the 
passive resistance struggle of 1946 you wouldn ' t have found that. 

That time it was an Indian campaign and lve had this almost solid back­
ing of the Indian population, but coming nOli to the Dadoo-Xuma Pact, 
I was kicked out of many - there was this genuine fear that the Indian 
people being a minority, will be swallowed up by the African people 
and that the African people were not organised as a political force, 
and of course various racial incidents were brought to play immediately, 
particularly in Natal where we had small racial incidents taking place 
everywhere - if you remember - if you look at the Indian population, 
you know, inter-marriage amongst the Indian population is something 
very new. 

Inter-marriage even among ethnic groups •••• 

Even bet - even between ethnic gr - even to take it a stage further, 
you lmow, within the Tamil community you have virtually the class -
a caste system, and inter-marriage between the castes was relatively 
unknown - I remember seeing pitch battles taking place , particularly 
in Pretoria, where a Naidoo girl and a Pillay boy would go out to­
gether or would get married, and there ' d be a pitch battle between 
the Naidoos and the Pillays, literally pitch battles •••• 

Just because they ' re different families? 

The caste system. 

So what caste positions did the Naidoos and the Pillays ( • •• ••••• )? 

That ' s difficult to say now, you see -no~ I really am not too sure 
I couldn•·t give you the real class (caste) position •••• 

But tell me •••• 

They all came from the working class all the same . 

I understand that - how did you get beyond it - I guess what I 1 m trying 
to ascertain and to get views on and to get experiences on is how people 
moved beyond those prejudices - what was the formula for victory to 
get a very narrow Indian family that didn ' t have experience of Africans 
let ' s face it, the language was a barrier, they seemed different, they 
even Coloureds, they lived differently, their culture is different -
there was a strong Indian culture and a strong African culture - how 
could they get to lvork together - even for you what was that stepping­
stone - what made people be able to transcend those gulfs? 

Well, with me I think you can't take me into account really, because 
already in my family there was total integration. 
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From childhood my house was a place where all sectors of the population 
came in and out, so I wouldn ' t be a good - my household wouldn ' t be a 
good example, or for that matter , even the area where I lived in - but 
in the Transvaal, although you had areas which were predominantly In ­
dian - for example, let ' s take Pretoria as a base - we had the Indian , 
or what was known as the Asiatic Bazaar - right next to it we had the 
Coloured area called Cape Section, and on the other side again we had 
the African section, you see, but they mingled quite closely and sport, 
as I said, played a very important role particularly in this time . 

It was, as I said (1 a progressive move when we had the inter-racial 
soccer matches that time - it was a move that was never heard of in 
the 1 30s, but in the 1 40s you had - late 1 40s and the ' 50 s we had the 
inter- racial - it was a step in the right direction - the Indian Con­
gress was quite powerful, ro1d I must say that amongst the Indian pop­
ulation many of the leaders had very, very close contact, if not were 
members of the South African Communist Party. 

During the war days it was very fashionable to become a member of the 
SACP, and many of them joined the SACP, and the field work dope by the 
Indian Congress, and particularly by the Indian Youth Congress, going 
from house to house, took a lot of working amongst the Indian people -
and of course we always brought (?) about the historical prospect , the 
Gandhian struggle , to show the need for unity - the first question was 
unity amongst the Indian people itself, which by 1946, I 1 ve got no 
doubt, \'las to a very great extent solved. 

The next step was the unity amongst the people of South Africa itself, 
and I think living side by side with the other racial groups helped a 
great deal to bring about this unity. 

We ' ve spent so much time on the history - tell me about your own in­
volvement- you- did you go to that congress • ••• 

Of the people? 

Even before - did you go to the Indian Central High School? 

No, that was before my time. 

J.F. Didn ' t Aziz • •• • 

I.N. 

J . F. 
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J . F. 

I .N . 
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Well, Aziz is much younger than me - Aziz is much younger than me . 

So tell me yourself what your involvement was - you saw the takeover 
of the Indian Congresses and the militant tendency moving in that -
you saw the change, you saw the progressives win out through your own 
father ' s history - what was your involvement - did you join the youth 
league of the Indian Congress? 

Oh, well, I wouldn ' t - I wouldn ' t say really I joined - I was already 
there - as I was saying, I already - in 1 46 I was studying the news ­
papers of the Indian Congress • •• • 

What were • • • • 

The passive resistance, and subsequently a paper called Spark, and the 
other newspaper called Guardian •••• 

The Congress papers? 

And the Congress paper called Guardian magazines like Fighting Talk, 
Liberation - already in the 1 40s I was studying them. 
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But my first major political activities really comes when I got to high 
school - Johannesburg Indian High School - there I was brought into the 
committee of the Indian Youth Congress and became actively involved -
it was during the defiance campaign - before the defiance campaign in 
fact, but then during the defiance campaign itself we were there , and 
subsequently the arrest of our leaders for sedition, where we then 
brought out the school on strike - this was the most incredible strike 
I remember - we were l , SOO students - our leadership, 13 of them were 
appearing- charged with sedition -Dr. Dadoo , Hoses Kotane, J . B. Marks ­
it ' s just lvhat we need (Laugh) 

We then called out the school on strike - we worked very hard for two 
days - we distributed leaflets , but the more important than the dis ­
tributing of leaflets was how - from mouth to mouth - going to students 
talking to them, giving them the historical importance of attending 
this trial - during the boycott itself only SO kids attended school -
the rest assembled outside the school - amongst of course the SO that 
attended school was one of my best friends, I ' m ashamed to say that 
(Laugh) and we marched from the school from Fordsberg into town - we 
met the Wits students coming from Wits, we met the students coming 
from Soweto and Sophiato"~' all in centre of town, and we marched and -
en masse to the magistrates court . 

This was one of the most successful campaigns, and that school of ours, 
in fact Ossie - Essop Pahad was the school - people like t-1osi Mochla, 
who is our chief rep now in India, was in that school, and we had that 
school really tied down poli tica11y - I mean it lvas 100 percent strong­
hold o£ the Congress movement - a few days later we were told that -
when lve went back to school the ringleaders were caJ led - we had an 
Afrikaaner as a principal - we were called onto the stage or whatever 
it was and we were g iven a hell of a dressing down and lve lvere given 
six strokes £or leading the strike - I was the youn gest of that group. 

However, I heard subsequently - we heard subsequently that one o£ the 
teachers by the name of Smith - he was the vice principal of the school, 
and he lvas looking after the SO students that didn ' t participate, and 
he said to them : You know, you chaps are traitors to the Indian comm­
unity, I ' ll have nothing to do with you- and he walked out - subsequ­
ently Smith became the principal of the school, but I don ' t know what­
ever happened to him - I heard he used to be active in the Liberal 
Party, but he has completely disappeared. 

But the school activities we never - in fact lve took up every issue -
for example, we had a teacher by the - ~nglish teacher by the name of 
Mrs . Goode teaching a class of girls -she asked the class what ' s the 
meaning of democracy , and one of the girls got up and after speaking 
on what democracy is, turned around and said : South Africa is not a 
democratic country - and this teacher got mad and this teacher went 
and said : Ah, you koelies are like this, you koelies are like that, 
you koelies are dirtY, you know - and she lvent at length in this way. 

That lunch break we met - we got together, had a meeting, and we de­
cided that we ' re going to have a protest -next morning we had adem­
onstration outside the school, an open letter to the teacher - the 
letter simply stated : Yes, you call us dirty, but lvhile you white 
you have a nanny to look after the baby, your nanny to do this , your 
nanny to do that, you know - and giving a historical background, and 
this woman was so shocked that she gave notice immediately - she quit 
South Africa immediately - I mean I can go on endlessly like this -
but then I first got onto the c ommittee of the Transvaal Indian Con -
Youth Congress in 19S4, just after my dad passed alvay, and I was - I ' ve 
been in the executive right up to the time of my arrest. 

Of the youth? 
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Of the youth movement - in 1960 I was elected onto the senior c ongress, 
which I remained right up to the time of my arrest . 

And to the TIC itself on the exec utive? 

On the executive . 

\of as it a particular position or? 

No , just an exe - on the TIYC I had many positions from secretary , 
treasurer - at the time of my arrest in • 63 I was secretary of the TIYC . 

And when you left - when did you leave school and what did you do then? 

:t-1y dad passed away in 1 53 and at that time I l'las in JC - that is what 
I suppose is equivalent to 0 Levels - I was forced to leave school 
immediately after that, and then I had to ''~ork . 

How many kids in the family? 

We are four - fiv e altogether . 

And what were you- were you the oldest , were you the •• •• 

Second eldest, my sister being the eldest - they ' re all involved in the 
movement - I 1 ve got two sisters in exile in London - I ' ve got one bro­
ther who ' s at the moment underground. 

( . . . . . . . . . ) 
Mmm - you know of him - and I ' ve got the other brother who ' s also act ­
ive but still in the country and fortunately( ••• •••••• • •• •••••••••• ) 
anything - so really I mean to be frank with you, the whole family, 
you know, including my mother, by the way - she went to jail in 1936, 
she went to jail in 1 46, she went to jail in • 52 - she ' s no''~ vice 
president of the Transvaal Indian Congress and she ' s still actively 
involved, as old as she is -she ' s now 77• 

lofhat 1 s her first name again? 

Her first name is really meaningless people call her Ama (Laugh) -
people call her Ama so - everybody called her Ama, you see . 

You ''~ere saying you had to leave school - what did you do? 

Oh, well, I worked first in a big wholesale company selling shoes - I 
had various jobs, the - the shoe company - I worked for a shoe company 
for four or five years - then I worked for a factory, got into a -
you kno,'l, a fight involved in the boss himself - I ''~as involved in the 
trade union, and then after that I ''~orked for Frank and Hirsh, which 
was my last job - you know Frank and Hirsh - Frank and Hirsh are one 
of the big multinationals in the country - they import photographic 
equipment, watches - distributors of fancy goods - I ''~as the chairman 
of the National \vorkers of Distributive Union - the National Union of 
Distributive Workers has got a - quite a history behind it - Morris 
Kagan was the founding member of it - they had a very powerful white 
branch, which was one of the richest trade unions in fact in the late 
' 50s and early • 6os -we then formed a B (?) branch • ••• 

A what? 

The B branch, which is the black branch of the NUD\v, and for years and 
years we fought to try and get NUDW into SACTU. 
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They were affili - no , up to - up to the time of my arrest they were 
not affiliated to TUCSA, but there was always a move to try and get 
it affiliated to TUCSA , and we always successfully fought it and most 
cases (?) amongst those who fought to prevent it from getting into 
TUCSA, but after my arrest they finally did get into TUCSA. 

As I say, I worked in a number of places, and in most of them I got 
fired as a result of my political activities or my trade union act­
ivities- my first job at ( • •••••••• )Shoe Company, I was there for 
four, five years, and when the stay at home came, the first stay at 
home - no , during the treason trial I didn ' t go to work for two days 
and the boss was quite sympathetic, but then when the stay at home 
came immediately after that •••• 

This was which year? 

In 1968- 1 58- and I didn ' t go to work, but this time I ' d already got 
into trouble with the boss - there was a young white girl who was a 
typist who happened to be active in the movement, who happened to be 
Jewish as well, and they didn 1 t like her friendship ,.n. th me, and when 
I didn 1 t go to work on the stay at home - lvhen I got back I was given 
my salary and told to get out immediately - my next job at a factory, 
I found them ill-treating the workers - conditions were really dread­
ful - I started standing up for the workers - I had got cushy job 
working in the office - stood up for the "'lvorkers and the boss didn t t 
like it, fired me, and I lvent from job to job in this fashion until I 
landed up at Frank and Hirsh . 

At the time of my arrest in 1 63 I was employed at Frank and Hirsh -
when I came out of prison Hirsh called me and said : Well , you can 
start work immediately - and I started lvork immediately - I had no 
problem - although I was under house arrest, and conditions were very, 
very good for me - on Fridays I got half a day off, so that I can go 
to the movies or something like that - subsequently Winnie Mandala g o t 
a job there - after lvinnie Mandel a Hohamed {?) Timol got a job there, 
and there were quite a few other people that "'lvere involved in the move­
ment that got a job there, but I got into trouble there again . 

There was lots of theft taking place in the company itself - films lvere 
disappearing, and once they called me and they said : Listen , you lmow 
there's lots of films being missing here, lots of things are being 
stolen, lve l'rant you to help us to try and track this do"'lvn - and I said 
I ' m sorry, if I see anyone stealing I ' ll stop him from stealing, but I 
won ' t report anyone stealing . 

Then one day a large sum of polaroid films disappeared and they decided 
to conduct a lie detector test on all the blacks, and I lvas the last 
one to be called, and I said : Oh, fine - I looked at the form and the 
form said something to the effect that the company or the guy (?) who 
conducting the test "'lvill not be responsible for any after effects of 
the lie detector test, so I questioned this and they said : No , you 
must sign the form - I said : No , I ' m prepared to go to a lie detector 
test, but sign this form, no . 

I phoned Raymond Tucker - read Tucker the form and Tucker said : You 
are right;, don ' t sign it - and I refused to sign and they - they of 
course refused to conduct the lie detector onto me , and there was a 
hell of a big outcry about it and eventually they called me and said 
Well, get out, that ' s the end of you - that was in 1976- that ' s how 
I lost that job. 

You told me about your working time - "'lvere you - "'lvas the NUDW a non­
racial union? 
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(Laugh) No - as I said , there w·ere two branches •••• 

You told me the B branch. 

We lvere the D branch ••• • 

But that lvas Indian , Coloured and African? 

• •• • the B - that ' s right , ja. 

And were you involved - l'lhat were you involved with politically then -
you 've told me about the work part, but '\vere involved with Congress 
politics specifically? 

In the ' 50s - oh , yes , I was inv olv ed in all Congress activities - I 
took an active part in the defiance campaign ' 52 - what ,.,as my role 
during defiance campaign - I was predominantly giving out leaflets, 
selling the newspapers, organising little house meetings in the area 
and so forth , but my real activity really came after t 54 - ' 54 ,.,hen I 
got into the TIC exe - TIYC executive - immediately lve got into mob­
ilisin~ the Indian people , and there was a constant question of mob­
ilisation - I mean we could - we could never set (?) on that issue, 
you kno,., - ,.,e had to constantly mobilise . 

If you look at the history of the Indian people, you know, the question 
of the separate development '\'las a - has been a total failure right from 
the beginning - already when the Coloured Representative Council was 
formed and they were already making headways there lvas no - the govern­
ment could not or~anise any clique of Indians to support them - a s I 
said, even during the removal to Lenasia, it '\vas only by force that 
they lvere able to succeed in moving the people from Fordsberg, Doorn­
fontein, Jeppe , to Fordsberg - to Lenasia. 

Right up to 1960 - right up to 1963 at the time of my arrest there was 
no Indian structure that the government could create - they called on 
so-called Indian leaders to come forward to form Indian structures -
they failed - in 1962, or round about there, they very secretly called 
a meeting of some Indian businessmen and so-called Indian leaders and 
they promised them that no publicity will be given to this - they lvere 
called to a meeting in Pretoria- unfortunately for these fellows, word 
got out the night before, and we organised a mass demonstration, and 
our people were there the following morning demonstrating outside the 
building where these guys were having their meeting , and they got a 
shock of their life, and some of them actually came up to our people 
and said : Listen, man, we are not in favour of the whole thing , we 1 ve 
merely come to hear lvhat the government has to offer - but up to the 
time of my arrest the government were unable to set up any Indian dummy 
institute - it '\vas only in the mid 1 60s - late 1 60s lvhen the Indian 
Council was formed, and then too on a non-elect basis, which was sub­
sequently rejecte d . 

Then they formed the Electoral College, and this was rejected - the 
South African Indian Council has been a total failure from the beginn­
ing - it had no credibility at all, and this is as a result of the 
constant work done by our people - we - apart from even going to do 
political work, lve even socialised with the masses - lve formed a 
greater team (?) - very few of us could play cricket , but to use it 
as a political means we ' ll go from village to villa~e - we used to go 
from tolm to tolm to p lay cricket with people there, but the basic idea 
was not to play cricket - the basic idea was political work amongst the 
people - we ' 11 g o there , get a thrashing in the cricket field, you knolv 
we didn ' t care two hoots, but after this cricket match we ' ll gather the 
Indian population and start politicising them - soccer the same thing. 
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We used to go from town to to"WI'l working amongst the masses - now if' 
you look at the Indian structure in the Transvaal, the bulk of' the 
population are concentrated in Johannesburg, Pretoria, Benoni - these 
are the major areas - Benoni, Germiston, the East Rand, but the other 
areas of' Witbank, Barberton, Ermeloo, very small Indian population, 
mostly merchant class, little shopkeepers in all these areas, but 
another concentration of' Indians is Vereeniging and that is the - the 
Vaal area - the big areas we used to go to regularly to mobilise am­
ongst the people~ but even the small areas like Barberton, Witbank, we 
go there l'li th (?} soccer team and the entire population will come out, 
and we used this as a means of' mobilisinff the people. 

As a result of this, during the congress of' the people in preparat-
ion f'or the congress of' the people, our task f'or mobilising the Indian 
people \'las a very simple one - we already had the infrastructure to 
mobilise - the youth congress - it 1 s fair to say that the youth con­
gress , .. as very pO\'Ierf'ul in Johannesburg - in the major areas we had, 
you kno, .. , corps of' people who are - who \'/ere l'IOrking all the time, but 
Johannesburg was the real power base of' the Indian Congress and - and 
from (?) this is where we went out to do our work. 

When we \'lent to Pretoria, f'or example, Pretoria had a very large Indian 
population, roughly divided between the l'lorking class and the merchant 
class in Pretoria - we would inform Pretoria that we are coming and the 
activists there l'IOUld be waiting f'or us, and we ' ll come there, we ' ll 
organise house meetings, putting forward the idea of' the congress of' 
the people, putting f'or,'lard the ideas of' (?) the demand of' the people -
f'or the congress of' tl1e people we l'lorked the whole of' ' 54 mobilising 
throughout - in 1 55 l'las the question of' n0\'1 getting de] egations to the -
and we very successfully got delegations from all areas in the Trans ­
vaal, and the idea of' the Freedom Charter took on - , .. e had house meet­
ings from house to house . 

You kn0\'1, I - it \'lill be no exaggeration to say that we ( ••••••• •• •• ) 
touched the entire Transvaal Indian population . 

Let me ask you l'lhat - the crux of' what I 'm trying to look at - just 
talk a bit about ho,., it l'las that you l'lere mobilising the Indian pop­
ulation - \vhy you lvould talk about a non-racial alliance of' the con­
gress movements, but continuously the focus would be on your O"WI'l comm­
unity - especially in light of' the - f'or example, lvhcn the NIC was re­
founded by ( •••••••• ) Ramgobin in the early ' 70s - there l'las criticism 
from DC l'lhen the TIC \'las refounded in the late ' 70s, early 1 80s - end­
less debates in the early • 8os about etlmicity and four nations, and 
I got into a thing l'li th Aziz Pahad l'lhere he claimed what is this four 
nations thesis - people are attacking something that doesn ' t exist and 
tried to explain l'lhat the reasoning, l'lhat the ideoloc-ical basis is, 
what the practical reasons are - if' you could talk about it in terms of' -
if somebody \'IO uld say : You 1 re saying you 1 re non-racial - the ANC says 
its non-racial, \'lhy is all of' your history about mobilising the Indian 
community - ,.,hen do the Indians and the Africans or the Indians and the 
Coloureds or the Indians and whites come together and ho,., - l'lhy was it 
done in the congress days, in the 1 50s - ,.,hy does it still continue to 
be done to some extent in the 1 80s? 

I think firstly, from the historical background I've given you, you 
could see one of' the reasons f'or this, but then the other reason is 
the African areas were no go areas f'or other racial groups - you needed 
permits to enter, and to get a permit would have been very, very diff­
icult, although I mean I got picked up many a times in the African areas, 
but you needed a permit to get in there. 
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I .N . And it was very dif~icult because of the structures of the Afri c an pop­
ulation in Soweto completely sealed off - the areas like Alexandra 
Township, ,.,e could enter them - in Alexandra Tolmshi p there ,.,as a large 
Indian population as well there , mostly merchant class , and we ,.,ere 
able to go and work amongst them - Benoni, the Afri can people were also 
in the township and you needed a permit - this was another reason why 
it was difficult to enter the African to,mships, but this was the time 
in the ' 50s when we ,.,ere building unity, and in building unity we - I 
agree with you, an ideal situation would have been that they should 
have used the Indian Congress chaps to go into the A~rican areas to 
start mobilising, but ho,., much impact would l'/e have had , you see . 

Yes, there ' s been many cases where I and other leading members , you 
know, have gone into the African areas to mobilise with tho African 
comrades - we used this, you know, in our groups when - whenever we 
went out l'le brought African comrades into our area - into our groups 
to go and mobilise in the Indian areas, and this l'las a building, you 
know, of a unity - n. good example is 1961 - 1960, I beg your pardon, 
just after Sharpeville - in fact Sharpeville talces place on a Monday 
morning and Tuesday , Wednesday we were sent off to the north eastern 
Transvaal - it was myself, it was late Babla Salojee, it l'las his wife, 
it '\'las Gert Sibande and one other person - we were five of us in the 
group, and the movement said we must go and mobilise for the strike 
for the 28th. March. 

lfe went to both Indian townships and African to'\mships - we left Jo­
hannesburg Friday morning - no, Friday evening after work we left Jo­
hannesb urg- ,.,e went to Witbank, we went to Barberton and we covered 
the '\'/hole north eastern Transvaal - we came down in a circle, and by 
this time, you kn0'\'1 - I ' ll give you t'\'IO examples - ''~e went to Witbank -
Witbank, the minute ,.,e walked in there, we '\'lent to an Indian shop -
shopkeeper by the name of Juma, and the minute they saw Gert Sibande , 
my God, there was tremendous ex citement - they hugged him and they 
kissed him- this man has been banished from the area- he ' s not supp­
osed to be in the area, and yet here he was with us and there was tre­
mendous excitement, and immediately he spoke and he said : Listen, I 
want to speak to the community no,'l, get me the community - you kno'\'1 1 

in half an hour the brothers - there were about four or five brothers 
mobilised the Indian community in the area . 

They lived together- they live in the Indian area, so it 1 s not diff­
icult to mobilise them - and they were brought together and there we 
had this meeting, you see -we talked of the strike that ' s due to take 
place on the 28th., we talked of the burning of the pass -we were not 
too sure whether that '\rill take place, but we talked of the Sharpe­
ville shooting - nO'\'/ the question is why did we only mobilise the In ­
dian population - because of our- because the way the country ' s 
structured - the Indian population lived in that area and for security 
reasons you couldn ' t go beyond that as well, and yet Gert (?) was able 
to address this group of Indian people . 

We left them - ''~e '\'lent to the African tolmship, and the same thing was 
repeated - there ,.,as absolute excitement the minute they saw him, and 
we then called for a meeting, and within an hour or so the leadership 
were able to mobilise the activist, and a large number of activists 
came together and the l'lhole policies were put forward - that was the 
incidents there. 
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We then \'lent to Barberton - in Barberton - '"e got to Barberton at about 
midnight - this is midnight Sunday - and got in there , woke up, into 
the reserves - woke up the people and there the people saw - saw Gert 
and there '"as tremendous excitement - the women immediately said : 
Right, you guys sit down and we will mobilise - at midnight they went 
around getting the activists together - we had a meeting at - now who 
were the speakers - Babla was the first speaker, Gert was the second 
speaker , and I was the one to round up the '"hole meeting - it was then 
decided that we can ' t go any further - '"e must stay in this village, 
and immediately they cleared up two huts for us and gave us supper -
we were put up there . 

You know, about four in the morning there was a knock on the door -
when I opened the woman said : Listen, the police are coming, they 've 
been seen not far - I ' m telling you, we jumped out of bed and within 
five minutes we were in the car ready, but as '"e were about to go the 
women were thro,cing the food into the car because we didn ' t have break­
fast - the food \'las being thrown into the car, and we fled from the 
place - \'le got report subsequently that not long after we left the 
police surrounded the area - they were looking for this car - they were 
looking for the people that were involved in the thing . 

From there every other stop we made, we learned subsequently that the 
police \'/ere there - \'le returned to Johannesburg Monday morning at six 
no, before we got to Johannesburg ''~e were at £rmeloo , and at Ermeloo 
'"e \'lent to nn Indian family, and the same reception, and before the 
meeting could take place this guy said : Eey, ,.;hat ' s this about burning 
the pass - so we said : I beg your pardon , ,.;e - \'le didn ' t know about 
it because '"e have been on the road, you sec, and the guy brought the 
Sunday Times, said look, and there we sa\.; front page photograph of 
Chief Lutuli burning the pass •• •• 

Chief Lutuli burning his pass , and w·e '"ere quite shocked - it t s a 
decision taken obviously that we didn't lmo,.; about, and here was the 
first pass being burned - '"ell, ,.;e decided there and there that the 
next fe'" stops we mal<:e \ole are going to call on people to burn their 
passes - and finally of course we reached Johannesburg Monday morning , 
and when \ole sa,.; bonfires all over So,.;eto - no'.; w·hy I ' m relating this 
to you, to show you that this type of meeting \'lould have not been poss­
ible five or ten yenrs before, where Indi~n comrades and African com­
rades ,.;ere able to co to Indian and African areas, if it wasn ' t for 
the field ,.;ork that ,.;as being done in the last ten years or so. 

Today you can have it - today you can go into the African to,mships or 
the Indian townships with a group of' people, but it took us a long time, 
you see - we ,.;ere a very big group of people, the youth, and we ,.;ere 
an absolute mixed croup - Indian comrades, African comrades, \'lhite 
comrades , and very often we went out as a group w·orking - now the Col­
oured community, on the other hand, \ole had access to them because of 
the Group Areas position that was there - I mean you could easy walk 
in and out of a Coloured home -area- however, in the 1 40s and ' 50s 
it was very difficult to - to mobilise and to organise amongst Coloured 
people - although we had a strong leadership, but it only had leader­
ship and no grassroot backing, and there ,.;as nothing goes (?) quite 
simple - you know, the Coloured community at that time , particularly 
in the Transvaal , you know, the leadership quality had failed - we 
didn ' t have dynamic leadership to mobilise amongst Coloured people -
we had Stanley( ••••••••• ) who ' s now at( •••••••••••• ) in London - we 
had Adam Smith, you kno'" ' but there wasn ' t this real dynamic leader­
ship amongst the Coloured community. 
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During the boycott of' the Coloured election in the '50s , you know, after 
the Coloureds ,.,ere put onto separate voters roll, a number of' Indian 
comrades (?) in the Transvaal were actually sent to the Cape to help 
mobilise ••••••••••••••• 

END OF SIDE TWO . 

. ... exactly what do you- what does that mean - does that mean •••• 

No - no , now we worked amongst the Coloured community - it was a diff­
icult area, and today you find a sitnation lvhere it ' s no longer a diff­
icult area - the reason ' s simple - the reason is because of' the way we 
worked - little house meetings that set u{) what you have today , but the 
African areas w·ere very difficult to work lvith, and among the whites it 
was virtually impossible - although I mean when selling n elvs papers we ' d 
try and sell newspapers to them, you see - I remember an incident in 
the late '40s - I was selling Guardian in Beit Street - you know Beit 
Street - and I walked past a barber, a white barber, and they said : 
Hey (?) come here - so I went up to him, he says : What are you selling 
I said : I ' m selling Guardian - he says : lvell , why don ' t you come and 
sell me a copy - so I said : Oh, really- he said : Yes, yes, come in­
side - so T got into his barber shop and he bou1~ht a copy and he said : 
Please come every weekend. 

I subsequently enquired as to who this guy is - I was told that he ' s 
an old party member who had become inactive after the banning of' the 
party, you see, but in this way we did also make a small break - I 
don ' t know if' I 've made the point - it is the question of' how to work 
the formation of' the NIC - my brother came to us in prison - both of' 
them ( .•••.••••••••••••• ) while I 'vas in prison •••• 

Came to you- were sent to prison •••• 

No, no, they came to visit us, and they both said to us : Listen, the 
Natal chaps have been to the Transvaal and they are talking of' re­
organising the TIC and NIC, what is your guys ' view on the matter •••• 

Which year was this? 

Oh, this must have been either late t 60s or early ' 70s - my immediate 
reaction was : Listen chaps, we are in no position to dictate to you 
guys - we are locked up, we don't k:no'v what the political position is 
and you just must take the decision - they said : Listen, go and check 
up with the leadership and come back - our visit 'vas for Saturday and 
Sunday, so Sunday morning was (?) my second visit - I was able to give 
the leadership point of' view, and the leadership point of' view was the 
same, that we are in no position to tell you what to do, we don ' t know 
the position. 

Subsequently of' course you know the NIC lv-as formed some time - reformed 
rather some time in the •••• 

' 71. 

• ••• ' 70s, ,.,bile the Transvaal resisted this - they refused, and all the 
activists in the Transvaal refused, you see, on the basis that there 
is no long er a role for racially - racial organisations - we now talk 
in terms of' one mass organisation. 
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When I came out of pri s on in ' 73 I f ound a posit i on that I wasn ' t v ery 
happy with - ,,bile the ANC underground structures ,, e r e oper at i on a l 
underground , there was very little politic s being d one on a legal level­
Be had become powerful - many of our people were working wi thin the BC , 
but otherwise there was very little political activity amongst our 
people, and after discussion with various people I ,,as one of tho s e 
people that pushed the idea of the revival of the TIC - what i s my 
argument - my argument was that firstly the Indian Congress is not a 
banned organisation, secondly it ' s a vehicle to mobilise our people , 
thirdly it is part of the congress of the people , and therefore the 
Freedom Charter is part and parcel of their programme , and fourthly 
we ' ll be able to mobilis e not only amongs t the Indians but amongst 
everybody else , putting forward an ANC poJitics - ANC polic y , whi c h is 
your policy - however , I had a tough time . 

My two brothers, Ahmed Timol and all these guys opposed it - they said 
no - they rejected it •• •• 

1vhy did they reject it • • •• 

Well, they - their thinking was that you no longer - you must forget 
about racial organisations , you 1 ve got to organise on a non- rac ial 
basis , and what you need is a non - raciaJ organisation - 1973 we formed 
the Ahmed Timol Memorial Committee - what was the nature of this c omm­
ittee - what we did, we invited a very broad section of the people 
from the le~t to middle of the road to come and form this committee -
people like Jeanette Curtis, who had just come to welcome me , and NUSAS 
people and others , and this committee got goinF- immediately to organise 
a memorial meeting for Timol - this is ~irst anniversary and( ••••••• 
• ••• • ••••••• • )was put out and to all intents and purposes a very succ­
essful campaign. 

No,, this was the idea of no,, well, giving up the idea of reforming the 
Indian Congress and trying something else - but on the eve the memorial 
meeting was banned and the whole thing was thrown into chaos - howev er , 
one person called Jeanette Curtis and said : Jeanette, what are you 
doing in this organisation - so Jeanette said : Why , this is a memorial 
meeting - and this person told Jeanette - You know, this is a communist 
orientated organisation - they got instructions from Mosco,, and they 
are carrying out Moscow' s instructions - so Jeanette came up to me and 
said : Listen Indres , is this true - and I just laughed at her , and I 
said : Jeanette, do you believe it, do you - I mean you ,,ere part and 
parcel from the beginning, and do you see any evidence of instructions 
from Moscow - however, that was that . 

But then we decided that we must form - \ll'e renamed this organisation -
we called it the Human 1-ic-hts Committee, and \ll'hat \ll'as the idea - the 
idea was to become a little group of people, a pressure group , you see, 
and try and mobilise on the basis of a pressure group - immediately 
people like Sheila 'vein berg, my two brothers • • • • 

Their names again? 

:t-1urthie and Prema, Ahmed Timol, Sampson 1\'dou, Tshabangu - Elliot Tsh­
abangu ,,as one of them - they came out (?) \ll'i th the Bulletin called 
the HRC Bulletin - they came out with about six issues , one issue on 
the women in the struggle - in fact I ' ve got all the issues in Maputo -
a very very good issue - one issue on Transkei , in dash pendent - then 
the Fr~edom Charter edition, which came out in ' 75 - this is a very good 
edition - the front page ,,as divided into t\ITO - caption read two histor­
ical dates one independence of Hozambique, quoting Samora and the rest 
of it, and' on the other side - what was it - 20th. anniversary - 20th . 
anniversary of the Freedom Charter, and we gave a full account of the 
congress of the people, and the centre page ,,e published the Whole 

Freedom Charter. 
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Amongst certain section of the community they were very concerned -
they said : No, you are taking a chance, you ' re getting yourself into 
trouble, you know, you ' 11 get locked up for the ,.,hole thing - but ,.,e 
took legal advice and legal advice said that there ' s nothing they can 
do - in fact this is the first time since the banning of the organis ­
ation that the Freedom Charter has really been published, you see, and 
the response of the masses was incredible - I ' m telling you, people 
came from all over demanding copies of the Freedom Charter - we had to 
then reproduce only the Freedom Charter itself. 

However, the Human Rights Committee was merely a pressure group and 
did play its part - it mobilised the people - Tutu spoke at one of its 
meetings - quite a fe,., of its meetings were banned - the Human Rights 
Committee were in fact responsible for mobilisine; Dram Fischer 's fun­
eral £rom Johannesburg side - the first anniversary of Dram Fischer ' s 
death was banned - finally of course with the banning of Sheila, with 
the Toione being kicked out of South Africa - Toione Eggenhuizen, a 
guy working at the ANC of.fice, you know, a Dutchman ,.,ho was a former 
priest - a Dutch priest who lived for nine years in South Africa and 
( ••••••••••••••• ) because of discrimination, then got involved '\rlth 
us, and subsequently got kicked out in ' 76, and he ' s now working at 
the ANC office in London - he ' s a good friend of - of Horst Kleinsch­
midt . 

How do you spell it? 

To ion e Eggen hi •••• - Toione has been an incredible char­
acter - in fact he worked with the Human Rights Committee from the 
foundation of it - he ' s one - one of those priests that, after throw­
ing his collar in, started drinking , started swearingt started - well, 
the only thing he hasn ' t done is chasing girls (Laugh) but he became 
part and parcel of our clan, and very active in the u - u - Human 
Rights Committee - then in 1976 he was picked up, just about October , 
November and given seven days to get out of South Africa - got back 
to - to Holland - went on speaking tours all over, putting the ANC 
position very clear and pointing out what is happening in the country 
and talked of - by this time he had some idea of w1at was happening in 
the underground movement too, because of being friendly with us, and 
gave quite a good picture of what is happening - they went to Britain 
and when ICSA (?) was formed - what is ICSA - International Commission -
nevertheless when ICSA was formed Toione ,.,as employed by ICSA . 

Unfortunately ICSA couldn ' t survive- it ,.,ent ban- collapsed a couple 
of years ago - I do understand there ' s a plan to revive ICSA - it ' s 
had financial problems - it ' s an international anti-apartheid coord­
inating committee - works very closely with ANC and SWAPO - it was set 
up after the 1977 Lisbon conference - today Toione is ,.,orking full time 
at the ANC office in London. 

I think I ' d better make sure I get enough of your own experience - you 
talked about the ' 50s - just take me through to your arrest and just 
really the ' 50s through the • 6os - obviously the question is from pass­
ive resistance to armed struggle - ,.,hat was that step like and because 
of my focus on non-racialism was it something that on an open legal 
political movement level you were involved '\rlth the I~d~a~ commun~ty -
you ' ve explained why you saw it as necessary as a mob~l~s~ng tact~c -
,.,hat about in an underground level viz-a-viz t-1K - was that strictly 
with Indians - did you get recruited through Indians - just talk a bit 
about how you moved from passive resistance to armed struggle and whe­
ther or not non-raciali sm was a part of it or was it still something 
that you came to through the Indian community and stuck with the Indian 
community? 
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Firstly, in the late '50s lve worked very, very closely now with the 
Indian - the African youth congress - \ve set up what is called the 
Youth Action Conunittee, and the Youth Action Committee was represented 
by the Indian youth congress, the African youth league, the Coloured 
People's Organisation, the Congress of Democrats, and this Youth Action 
Committee planned lots of campaigns together - one of the campaigns in 
the late '50s was to try and organise a massive festival, festival that 
was due to take place at r.iia's Farm - you know Mia ' s Farm - if you take 
the old road :from Johannesburg to Pretoria, that is via Alexandra town­
ship, about ten kilometers from Alexandra to,mship you get Jukskei 
River - there is a farm called Hi a ' s Farm - 1-1 i a. 

This :festival was or~anised by the Youth Action - or rather was to -
was being organised by the Youth Action Committee, and the idea was to 
get originally 5,000 youth of all sections o:f the people , starting 
Friday ni~ht, ending Sunday night - sports, cultural activities, etc., 
and it \vas magnificently organised - by thC' time w·e got very close to 
it - we had already sold 8,000 tickets - 1-re \'lere now· ,.,orking at 10,000 
people , and it became absolute chaotic in fact - tickets were being 
demanded all round - cinemas - black cinemas were putting on the \-rorst 
movies for the 1-reekend, you kno\-r - tremendous amount of publicity in 
the press . 

Just to give you a slight idea of 1-rhat 1-ras planned - Friday night was 
assemble - \-re' 11 sit down singing communal songs - freedom songs, in­
ternational song s - have bonfires all over, ser up a long tower which 
l'lill be the control tower, set up a number of cubics - you know ( •••• . . . . . . . . . . . ) 
1-lhat' s that? 

( • •••• • ••• ••• ) - w·e've got this little cubics to sell food and lvhat­
not, you see, and oeriodicals - and then arou.,d about eleven ,.,e l-rere 
putting up a play , a play - an amateur play of black and ,,,hite relat­
ionship 1-rritten by- what's this chap's name -he works for EDAF (?) -
I ' ve :forr,otten his name - he wrote the play j.n London in fact and sent 
it to us and we were ~oing to put it up, and this would have been one 
of the very first plays in the country that had black and \-rhi te cast, 
and after that '"e'd have boxing, judo, and at midnight \-re'd have - we'd 
choose a beauty queen - this would have been the :first non-r~cial beauty 
queen contest ever in the country, and this got tremendous publicity -
I mean you might scorn (?) at it no,., but (Laugh) that time it was the 
thing, you see. 

And The Star in fact carried a front page story saying that this will 
be the first ever beauty contest, non-racial beauty contest in the 
country - and then Saturday sports - the thing lias organised very, 
very well, but on the Friday morning it wasn't banned, but l'lhat they 
did they \-rent to Uia and they told me : Look, you can have half naked 
women running around - Hia being an old Hoslem, you see, and threat­
ened him and ,.,hatnot, and Hia then cancelled his permission to have 
the :festival. 

That evening when lve were sending our groups down to go and start work­
ing they f'ound the place completely surrounded by police - \-re wouldn't 
be allowed in - that evening we had a quick emergency meeting and our 
leadershi - we ,.,ere going to defy but our leadership said : No, call 
it o:ff - and for very good reasons it \'las called off - we got into 
thousands and thousands of rands of debt (?) - the whole thing was 
called off' •••• 

Thousands of debts? 

Of debts, ja - my God, we lost lots of money buying food, everything, 

and the whole thing collapsed. 
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And this is just one of the activities that we l'lere involved in - we 
were also involved in the Rand Youth Club - the Rand Youth Club was 
set up immediately after the banning of the A~C - the idea was to 
keep the African youth together, and l'le l'lere very active there , so 
by this time we had quite a powerful non-racial youth club, but within 
these circles even before the formation of the Rand Youth Club , the 
talk of abandoninff non-violent was a big thing - it was being discussed 
all over - 1958 at one of our conferences the matter was raised - it 
is time now· "1'/e abandoned Gandhi ' s policy, you see, and immediately it 
l'las brushed down - the special branch were there and we were able to 
crush it immediately. 

But 1960 at the Youth Congress conference in City Hall - not City Hall -
Duncan Hall - you know Duncan Hall - it is part of City Hall but a much 
smaller section in Narket Street itself - the hall was packed, packed , 
packed, packed - this is 1962, I beg your pardon, ' 62 - no, what am I 
talking about- •61- •6o- ' 60 •.•. 

Before the bannin~? 

Before - just after the banning - one of the chaps got up and moved a 
resolution that the Indian Congress must abandon the passive resistance 
strugffle and now consider taking up arms against the regime - this is 
in full view of the special branch and everything, and be:fore we could 
try and stop it a number of people jumped up, supported the idea, but 
we "\'/ere able to eventually quieten it down - by this time there was 
tremendous talk nO"''l and we were all debating, but ,.,e stuck - stuck to 
the movement ' s policy. 

I remember having a discussion with Walter Sisulu , and 1'/alter said he 
agreed l'lith us that we must remain liithin the congress policy, but one 
of the - what I ' d like to just quote Chief Lutuli - "1'/e also met Chief -
he said to us non- violence is a tactic and not a creed, and this gave 
us trenondous hope, yo11 ~ee - I remember very, very clearly - this was 
just before the banning of the movement when Chief addressed us , and 
this set quite a lot of talk, so by this time there was this talk of 
taking up arms - subsequent the banning of the movement, and the move­
ment nO"''l the talk became even bigger - wherever w·e met at the ( .•••• 
••••• )Club it became the talk of the day. 

Why \'las I one of those they quoted (?) "I don't kno"''l (recruited) - but 
maybe because people heard that I was one of those that said : Yes, to 
hell nO\'/ with non-violent struggle - and maybe I was one of those that 
openly taked of takin~ up arms, but subsequently I was one of those 
recruited- who recruited me , h0\'1 was I recruited - well, that ' s di:ff­
icult to say who recruited me - we knew that - or rather Reggie Vand­
eyar - Reggie, the leader of our group, is also there - called the 
three of us together and informed us that he has got instructions from 
the high command - from the regional command, I beg your pardon , of 
Umkhonto we Sizwe to set up a branch - a unit of Umkhonto and that we 
have been recruited into Umkhonto. 

What was my immediate reaction - my immediate reaction was fantastic , 
my God, at last Umkhonto had come up - of course by this time the world 
didn ' t lmow about Umkhonto - the world didn ' t know of the manifesto of 
Umkhonto •••• 

This was in 1960? 

t 61 . 

This was t 61 but •••• 
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Before the announcement • ••• 

Approximately when in ' 61? 

November - round about November - and he gave us our instructions -
what '\..ras my immediate reaction - well , firstly was - I '\..ras a bit scared 
(Laugh) goes '..rithout saying (?) - secondly , we discussed it at length 
as to where are ' "e going to get our arms , 117hat are '"e going to do - we 
are not trained - we had no knowledge at all of it - but an important 
thing is that 1ve have now become - particularly me - have now become 
quite respectable leaders of the Indian community - 1..rhat 1..rould the 
reaction in the Indian community be, you see , and '"e discussed this 
at length , and our conclusion was that no , majority of the Indian 
youth will stand by us - although, to be honest 117i th you , I - we didn t t 
have any concrete evidence - our - 11Tithin our group itself - our group 
itself 1..ras about 150 strong activist, quite a mixed bag - SO percent, 
I would say, felt that we should be - should take up - should abandon 
the non- violent struggle - the other SO percent 11Tere still having their 
doubts about it. 

So 1..rhen I say that we felt that majority of the Indian youth will s upp­
ort us, 11Te had no basis to justify our claim - nevertheless, we went 
into it wholeheartedly - its - we also debated the question o£ moving 
from the Gandhian philosophy, which my grandfather and my father were 
part and T)arcel o:f - ho1..r would we justify our movement away from the 
non - violent struggle - but if one looks at the struggle from the turn 
of the century, you 1vould find there ' s been a move all the way -
there ' s been a difference from Gandhi to my grandfather and from my 
grandfather to my father, who was no1..r actively involved in left pol­
itics , you see , '..rho were already talkinc- abont, you know, I wouldn ' t 
saying abandoning non-violent, but were talking of more radical action, 
so it ' s a development from that, and ue justified it on that basis . 

Of course nobody other than the four of us in our group had any know­
ledge of '"hat liTO l..rcre doing - Reggie \vas the contact '\..rith the region 
the region '"as giving him all the information, w·hich he then broueht 
down to us and vice versa - we operated as a :t-IK unit from 1961 right 
up to 1963, but l..rhat - what '"as the reactiol" of our people during the 
sabotage campaign - the debate became even much more hotter this time 
people '"ere no'" looking to join MK - hOl..r does one ,join HK - who does 
one find - but by this time both net"gie - both myself and Sharish, who 
were part of this bi~ broad collective of people, started talkine less 
and less about violence - '"e in fact started - started keeping quiet -
'"hen debates amongst our friends were taking place l..re kept quiet about 
it - we never got ourselves involved in the discussion, and that was -
obvious reason 1..ras to keep , you kno'" - to l<:eep our activities to our­
selves . 

A very good example '"as at the Rand Youth Club one Saturday evening 
,.,e must have been about SO of us sitting and drinking and talking, and 
the question, Ann ~icholson, an activist , raised the question, and she 
in fact openly said : You kno,..r, it 1 s time l'le all joined MK, how does 
one join l-lK - and Sharish and I kept very quiet - Ann Nicholson then 
turned around and said : Hey, you , Indres, you always talk so much, 
what do you say about it - and I said : 1vell, I 1 ve got no comments to 
make - and Ann Nicholson started attacking us : Ja , you fellows still 
believe in your Gandhian philosophy and it 1 s about time you abandoned 
it , you 1 11 get no,..rhere •••• 

1fuo attacked you? 
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Ann "t-~ icholson - we ,.,ere caught in a trap - absolutely caue-ht in a trap, 
and there came a time ,.,hen Sharish and I decided look, we ' ve got some­
thing else to do, and we pulled out o:f the debate and ,.,e went away -
but this constantly hap-pened - we - I \'las the assistant (?) secretary 
of' the Indian youth congress, and I was a very active guy - you kno,.,, 
before getting to NK you ' d have found me ever)'\.,rhere , ,.,orking every­
where , but then immediately after getting into ~~ I started neglecting 
my '"ork in the Indian youth congress, in the Peace Council, which I 
,.,as already no,., 011 •••• 

Were you on the exec or •••• 

I .N. I was on the executive of the Peace -South African Peace Council -
people like Bram Fischer, Hilda Dernstem , and many others were active , 
you see - I started neF,lecting all this work, and I could give no ex­
planation to the people as to why I 1 m neglectinG the \'IOrk - I would 
arrange things for the Indian youth congress and then the last minute 
I ' m called away and can ' t attend to the ,.,ork, and the Indian youth 
started attacking me - they started accusing me of all kinds of' things , 
of being lazy, you know, of' only interested in good times, always find­
ing excuses - there \'las just nothing '"e could do about it. 

J . F . 

A classic example \'las, \17e had differences \d th our senior leadership 
in the Indian Congress, and we were demanding for a meeting \nth the -
joint meeting bet\'leen the youth and the Indian - youth cone-ress - al­
though I \'las on both, you see, and after a long time we were granted 
this meeting and this meeting was su.t>posed to be an undereround meet­
ing - it \17as due to take place on the outskirts of Johannesburg and 
nobody \17as told the venue - we were just told meet at such and such a 
place and you ' ll be l)icked up and taken to the meeting- my whole fam­
ily was going to go to this meeting and transport '"as supposed to come 
and pic k us up at home on the Sunday morning, but just about an hour 
before transport was due to arrive Reggie came along and said : Hey 
chaps (?) come , let's go- I said : 1\o , ,..,e can ' t , w·e t ve got this meet­
ing on - he said : No , Umkhonto activities come first, you are wanted. 

So the three of us, Sharish, Reggie aTld myself went off , and my mother 
and my sisters squealed like hell - they said : You can ' t - my only 
thing - I said to them : I ' ll be back bef'ore you leave - which I knew 
was not possible , and off '"e went - this meeting took place - people 
came along, picked up my family and \'lent off to the meeting - I came 
back about t\'/O or three hours later to f'ind everybody at home gone -
when my family came back they gave me hells for not being at the meet­
ing - I couldn ' t give any reason, but one of our girls in the move -
in the youth congress the following day attacked me like rna - in fact 
the t\170 nights before my arrest we were together, and this girl attacked 
me like mad saying that : Yes , I don ' t lrnow what ' s happening to you­
you are one of the guy that influenced me to join the movement , but no\17 
I f'ind that you are one of the worst guys - you never attend meetings, 
what is happening to you - and this takes place two days before my 
arrest, you see, and subsequently I got arrested. 

But \'/hat was the reaction after our arrest - well, my mother came to 
see me in prison and said : Indres, lots of young people are coming 
along and asking me how to join Umkhonto we Sizwe and I don ' t know, 
and I said to them you better go and ask Indres - and the reaction 
apparently was very positive - amongst the senior, the much more sen­
ior comrades, many kept quiet, others spoke out against it , but bas ­
ically amongst the youth it was welcomed - we ,.,rere amongst the very 
first to be arrested - in fact we were the first to be arre sted in the 
Transvaal . 

lfuat month - ' 63? 
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Just after Nelson - Nelson was already arrested •••• 

In ' 62? 

He was arrested in ' 62 - lve were arrested in April o:f ' 63 - nobody 
else '\vas arrested in the Transvaal up to then, and '\ve were the :first 
~llC guys to appear in court , and this had a tremendous influence amongst 
the Indian youth - all indications was that people '\vere questioning 
hO'\v to get into Nl\. - but an interesting comment '\vas Sharish ' s :father -
Sharish is appearing in that book there as '\vell - Sharish ' s :father is 
an old Gandhiite - he took part in the struggle in Gandhi ' s time, my 
:father ' s time, and still continued in the struggle - his :father came 
to see us during waiting trial and said to us : Chaps, I disagree with 
what you have done, however, I ' 11 stand by you - and this lvas the re­
action o:f quite a number o:f the senior people , you know. 

Our trial '\vas a good example - thousands and thousands o:f people o:f 
all races :filled the court - in :fact it '\vas just impossible to move -
the streets ,.,.ere crowded, and by this time I '\vould say we had .firmly 
established o•1e, the non-racial aspect of the struggle, two, the need 
to take up arms •••• 

And how did you establish the non-racial asp0ct? 

Well , as I said to you, our works over the years amongst the people , 
you see, the historical work , and the :fact that by the • 6os, after the 
banning o:f the movement '\ve were now able to work quite broadly with our 
people '\vith the (?) activities like the :festival example I ' ve given you 
and other activities that we ' ve taken place - our meeting that we or­
ganised in Ale"<andra township, our meetinG that '\ve organised in Sophia-
town ••• • 

But in connection lvith the actual arrest and activity - let me go back -
,.,.as it an Indian - 'vas Regcie an Indian :fell ow? 

Yes - o:f the unit - we lvere four in the unit - three o:f us members o:f 
the Indian youth conc-ress, the :fourth, lvho happened to be an informer, 
comes :from the so-called Coloured - yes, ,.,.hy ,.,.as our unit - in :fact i:f 
you looked at all the units at that time, the units lvere in :fact rac­
ially comprised, but w·hy - because it ' s ea.sy to move around - I mean 
two o ' clock in the morning if' you :find one African in the heart o:f 
J ohannesbur<; riding around with three lvhi tes, you already become -
( ••••••• )become suspicious - oh, there ' s something going on - but 
,.,.hen you :find :four Tndians moving bvo o ' clock in the morning in a car 
there ' s less suspicion - or you f'ind :four Africans in the township 
moving arotmd together it ' s 0 .K., but i:f you :find one Indian amongst 
them, already they ( .•••••••• ) - :for security reasons it ,.,.as an ideal 
situation , you see - we as an Indian unit ~ad much more freedom - we 
had a much broader scope to work because, you kno'\v the pass laws etc. 
made life more difficult. 

And tell me the :four people in the unit? 

Reggie Vandeyar - V a n d e r a r - and Sharish - S h a r - S h a i r h 
N anabhai - and the last guy - now the three o:f us '\ve ' ve worked together 
:for years in :fact in the legal movement - Reggie Vanderar joined the 
Communist Party youth in 1948, and he ' s a lvaiter by profession, active 
in the legal politics right up to the time o:f his arrest - he was in 
:fact arrested in 1961 immediately after the :first explosions o:f Dec­
ember 16th. - lvhen the police raided the houses they :found a test tube 
o:f - test tubes - they :found a gas pistol and some sulphuric acid in 
his house, and he lvas immediately picked up immediately after December 
16th. 
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He spent Christmas in jail and then came out on bail a~ter th t, and 
he was ~ound g uilty o~ being in possession o~ the gas pistol and ~ined 
50 rand, but for the test tubes and the sulphuric acid he got o~~ ~rom 
that because he had a very good alibi, that he had a medical student 
staying with him and that tlris is the oroperty o~ the medical student, 
so Reggie got m.,ay ~rom that, and immediately after that Reggie was 
suspended from Umkhonto . 

Why? 

Well, it was f'el t that the police might keep an eye on lrim, you see, 
and therefore •••• 

Not as a discipline •••• 

No, no, not as a discipline action - he ,.,as suspended for a short 
wlrile, but re (?) brought back again subsequently - then in ' 82 - I ' m 
sorry, in 1 62- •62 one day while he ,.,ns at home a Coloured chap by 
the name o.f Ghamed Jardine came along to him and asked him if he wanted 
to buy dynamite and Reggie said : Go to hell, ,.,hat do I want dynamite 
for - and Reggie chased him out of the house - Reggie ho,.,ever informed 
the unit of this and the unit took a decision that he should inform 
the regional command, and informed the regional command, and the reg­
ional command promised to investigate our ~riend Ghamed Jardine. 

A~ter some investigation they found that tlrls guy was O.K. , that he in 
fact "\'las a petty crook and that he was very sympathetic to the movement 
and that he might be of' value and use to the movement, you see, and 
that Reggie should recruit him in to :t-iK and get hold of the arms and 
ammunition - or rather the dynamite that he had - so Reggie contacted 
the guy and the guy sold a whole box of' 100 sticks of' dynamite to Reg­
g ie, and he in fact joined t~e unit and he became the fourth member of 
the unit - ,.,e ,..,en t on - be - ,..,e -

He then taught us a ere at deal about ho1v to use dynami tc - he was an 
absolute expert in the uses of' dynami tc - li ttlc did lve know· that he 
was a police agent - ,..,e went on one - one campaign together, very succ­
essful, and then after that the campaign of Anril 17th. - he was the 
one that chose in fact the target - ,..,e ,.,ent Cll1d looked at the target, 
reconnoitred the tare-et, which was in Riverlea - a tool shed and a (?) 
signal post - ,.,e informed the region and the region looked into it and 
they approved of the target, and we were then on our 1,.roy to blow up 
this target "\'/hen oll three of us were arrested on the spot, and that 
1,.ras the f'o urth member of' the unit. 

The police denied his existent , they - he l'lasn ' t even brought as a 
1V'i tne ss, and hence the state could not even nrove that '\V'e were a unit 
of HY - ,..,e l'lere merely charged for the act of sabotac-e and got ten years 
for this - our viol'/ is that he was probably being used by the police 
in other cases after that - when my sister ,.,as detained in 19 - no, we 
subsequently heard that the g uy was going to ~amibio and lived in Nam­
ibia - :r.~ issued a statement immediately nf'ter our sentence that if 
they e-et hold of' him they ' re going to kill him, and he then - he was 
traced to Cape Town by the newspapers - the Post had a full front page 
story saying that ,.,here he says that he doesn 1 t kno,., ,.,here to go to, 
the police are looking for him the one side and MK is looking for him 
the other side, but subsequently we heard he 1,.ras in Namibia - exactly 
what he ,.,as doing in Namibia we don ' t kno,.,, but ,.,hen my sister was 
detained in •68, •69, the special branch said to her that he died in a 
motor accident, but there ' s been no confirmation of' that -he and (?) 
other t1.,o guys ••••••••• 

END OF SIDE ONE. 
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So in fact all of your ~fi( activitiP.s involved mainly the Indian comm­
unity except for this ,Jardine? 

Ja - three of - the three of us were. 

11ut the re.a-ional command, would that have been different races? 

No , that 1vould have been different races definitely- I mean 1ve don ' t 
know 1vho 1vas in the reg ional command, but definitely people like Joe 
Modise, people like Joe Gqabi, people like Wolfie Kodesh. 

And just - 1vere you trained inside the country then - I don t t know how 
much you want to ta1.k about it •••• 

No, no, no - our training, 1ve trained on the job, and 1ve did a lot of 
reading - 1ve k11e1v nothing about the usac-e o:f dynamite or any of these 
things before that, but we were studying on the job and 1ve were train­
ing ourselves on the job , between the three of us and subsequently 
Ghamed .Jardine - 1-.re had various books that 1ve had to study - for ex­
ample , there 1vas an American publication where half the book deals 
with l fao Tse Tung ' s g uerilla warfare, and t..,e other half deals with 
Che Guevara ' s g uerilla 1-1arfare, the editorial - I ' m sorry, the foreword 
and comme•1t was 1-1ritten by some American ,-uy- it ' s supp osP.d to have 
been an anti-terrorist publication , but if you ienored the foreword 
and the comments by the Americans and read the rest o:f the book your 
materie~l 1 s right there - it was freely available in South African book 
sho p s until 1964, I think, when it 1-.ras banned. 

Is that the l-Iar of the Plea (?) 

No, no , no, not War of the ~rec , no - that ' s long before the War of 
the Free - I 1 m not too sure now 1-1hat it is called - but there 1.;ere 
other books that 1-1e n;mac ed to g et hold of - '1e~gie brought book~ ob­
viously :from the re -;ion -so our trninin c- 1vas basically sel:f-taught 
how to use chemicals, 1rl1at chemicals to use and so ~orth . 

And when you \vere picl~cd up, put into p rison - ho\v soon after April 
\vas the trial and the conviction? 

Oh, very soon - \'le \ver€' p icked up in this morning of the - or rather 
nig ht o:f the 16th . , mornin~ of the 17th . ApriJ. - we \vere beaten up for 
the first day, beaten up to a pulp, tortured, second day - oh, by the 
\vay, the first day \ve \-lero beaten up and then taken to John - to Mar­
shal Square, and the next morning we discovered two additional guys 
who were broug ht to join us - that was Laloo Chiba and Jassatt - Ab­
dullah Jasqatt - they 1-1ere picked up obviously from their homes - and 
we were then taken and tortured the whole day, alJ :five of us - the 
followin g day we were taken and a medical doctor examined us and he 
said, oh, I ' m all ri r ht, nothing wrong 1vith you, give him some aspros 
\ve immediately realised that we would appear in court the follo1vine; 
day, and on the - on the 19th . April 1ve app eared in court , all in -
looking dreadful - 1-1e 1vere looking like \vhat the cat brought in, you 
kno1v, beaten to a pulu, eyes swollen up and 1vhatnot , and that ' s 1-1hen 
our defence - well, iarold 1-/olpe represented us and demanded medical 
attention immediately . 

We 1vere then detained under the 12 day detention clnuse - the 12 day 
detention clause at that time - this was long before the detention 
clause - the 12 day detention clause waq called an investigation clause, 
which meant that we had access to la1'1Yers and to our family and we were 
locked up at ~1arsh - at the fort, g etting medical treatment and so 
.forth, and then 1ve appeared , and by the lJth . 1-lay \ve 1vere already 
sentenced - sentenced on the lJth . May. 

Atrl in •••• 
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No, no. 

But they detained people for months . 

1960 under the emergency clause the people ,.,ere detained, but immed­
iately the emergency l'las lifted people ,.,ere all released. 

So - I ' m just interested in the racial aspects - when you were in pri­
son were you thro'm ~n with all kinds of different race groups? 

Yes - waiting trial ,.,e were kept tocether, just the five of us - they 
didn ' t ,.,ant - ,.,e were the only political prisoners - there l'lere no 
other political prisoners, therefore ,.,e ,.,ere kept together - the day 
after - the day we l'lere sentenced we were throlm into a cell of about 
150 political pris - no, we were thrown into a cell of 150 prisoners, 
common law prisoners and everything, completely racial - inte r - racial, 
rather - and amongst the group was Selby Ndindane , PAC man - he was 
the national executive committee of the PAC - he and one other chap 
l'las there, one other I AC chap - they were sentenced a fe\'1 days before 
us for attemptine to le1.ve the country illeaally and given four or 
five years each . 

And Selby had already by this time talked to the common law prisoners 
and had already told the common law prisoners that 1963 was a year of 
destiny, is the year th1t South Africa ' s going to be free and we are 
going to free South Africa before the end of •6) - and then the three 
of us - oh, mind you, ,.,e appeared in court to{';ether, five, and our 
case was separated - the three of us appeared separately and the other 
t\'IO w-ere remanded for a later time - the throe of' us \'lerP sPn tenced, 
and a couple of days later the other two a~~eared and the charged 
against them were dropped - they were discharged , but as they were 
leavine court they were redetained now under the new 90 day detention 
clause, a1ld they l'lere ke;>t there for 90 days - one subsequently es­
caped from :Harshal Square \'lith Harold \volpe nnd others. 

But those ,.,ere three \'lhi tes that escaped •••• 

There were t\'/O Indian comrades as well. 

But ,.,ere they - ,.,as a l'lhi te - Wolpe kept ''~i th Indians? 

No, they \'lere all kept separately at }hrshal Square and they organised 
the esca")c together - it ,.,as Harold Wolpe, GoJdreich - ,.,ho w1s the other 
one - only larold 1-lolpe, Goldreich , :t-1osie Huller and Jassatt. 

And they escaped torrether? 

They escaped together. 

But I • m just - ho,., could they organise if they ' re kept separately? 

They had obviously f.lt Harshal Square, which is a very old police sta­
tion - they were able to communicate with one another - they ,.,ere being 
held under the 90 day clause. 

And that happened l'lhile you were there? 

No, no, ,.,e \'/ere already sentenced, we were already - \'/here were we -
,.,e were at Leeu,.,kop Prison sentenced - long after sentence • 
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But the ne,~s kind of •••• 

Filtered - filtered throu~h us - to us . 

And what was the response - was there any racial response of the wh i tes 
and the Indians got out or ••• • 

No, we - in fact - no, no - when we got news of the escape there was 
tremendous amount of joy amongst our people that yes, this is the f irst 
escape ever of political prisoners - ,.,e already by that time sentenced­
long sentenced - let me see - May, June , July, August - ja, we were 
still at the - at Leeuwkop Prison - it \vas ~bout three or four months 
after our sentence and we were alr eady then \vith a group o.f ANC pol­
itical pirsoners - all o.f them were serving tlvo years , about '35 of' 
them, and there \vas tremendous joy amongst our people , that this was 
the first , and amongst those who \vere \vi th us there was Joe Gqabi, 
Henry ~lakoti, who kne\v these people quite intimately, and this was 
regarded amongst us as a big breakthrough in the struggle be c ause this 
is the time \vhen everybody was expecting anything to happen , and it 
was part and parcel of' all the campaigns that had taken place . 

But no \v coming back to the :fort - \vhen \ve arrived there \ve met up with 
some of' the most hardened common law prisoners, and as I said to you, 
the day before or so Selby had already had long political discussions 
with these chaps - ,.,..hen we got there the leader of' the e;rouo called us 
and asked us for our political views, what we were in for etc ., and 
then after giving, you lmow, an idea of' where we come from and so on , 
he asked us is it true that we ' re going to be free before end of' this 
year - \ve said : Non sense, as far as \ve ' re concerned the struggle has 
only started and it ' ll take us a long , lonG' time - and a big debate 
took place on this in our circle, and ,.,e convinced this common law 
prisoner that our position was the correct one - he then c~lled Selby 
and said : You kno,v, you talk rubbish - you can never be free by the 
end of' this year - and this is our first clash \vi th PAC in prison it­
self. 

We were then moved to Leeu,.;kop Prison and we '~ere locked up in isolat­
ion cells, each one of' us - far as \ve llJlow, apart from Selby and the 
other chap, we \vere the only political priso 'lers - \ve didn ' t kn.ow where 
Selby '~·as - we \vere already moved to the fort - to Leeu\vkop Prison , 
and \·re only sa\v another during exercise time or when we \vent to collect 
our food - that is once a day durinc e:~ercise time and three time a 
day '~hen \ve collect our food '~e saw one another, the three of' us - but 
one day lvhen \ve came out of' the cell to do c.xcrcise we found three more 
comrades had joined us - that was Joe Gqabi, Jenry "~>Iakjothi and Sampson 
Fardana. 

Tell me - I ' ve read the \vhole book nretty carefully, so I can get some 
of that material from there, but to focus on the ron-racialism aspect 
you spoke o bit about \vhat it was l:i.ke to ect special food and that 
kind of' thing • •• • 

At Leeuwkop ,.,..c \vere thro'm into the cell eventually \vith 35 of our 
comrades - \vhat \vas the composition of these comrades - there were a 
few from the Transvaal , bulk from Natal and the Cape - majority of' the 
N atalians didn ' t spenk English and a fe\v :from the Cape didn 1 t speak 
English - we also had situations ,.,..here the Transvaal chaps didn ' t speak 
Zulu and the Zulu chans didn ' t speak Sotho, so we had that problem, 
but 'vi thin a short sp.,ce of time - in fact we were totally integrated , 
you knmv, and there \vas no question of' \ve being Indians and they beine 
Africans - w·e did everything together - ,.,e started our classes , poli t ­
ical classes every day - lve had English classes, Zulu classes - people 
started learning English and Zulu, you lmo,.,.., and \ve were .completely 
integrated - there \inS no racial antagonism ,.,..hatsoever in the cell of' 

ours . 
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lfuy and how it came about that it was all ANC people in that cell I 
cannot explain - subsequently a group of PAC guys carne and they were 
kept in the cell adjacent to us - we only saw· them when we go t to ~et 
our food , other\ri.se \'le never saw them - but '"e lived as one communi ty 
and immediately there, although it cannot be said that '"e '"ere members 
of the A~C , these 35 chaps who were all members of the A~C , they att ­
empted to leave the country illegally and they were picked up in then 
Northern Rhodesia and brought back and sentenced to two years imprison­
ment , so we were the only ones serving ten years and they were servin~ 
t ,.;o years . 

There '"as tremendous amount of sympathy for us - some of us made jokes 
about it - one comrade '"ould say : Ah, you bloody bu~gers , you ' re ser­
vin~ ten years, you ' ll die in jail , you see - but there was tremendous 
unity - \ie \iOrked together - when we then \ient out to '"ork' we worked 
with the common law· prisoners , 1 , 000 of us , and three so- called Indians 
\iere c: tanding out, especially Sharic:h who lias lighter in complexion , 
liho \iOre glass es - lve were dark in complexion lri.th no hair - you 
couldn ' t make the difference out - you couldn ' t find us amongst the 
1 , 000 , but the liarders would look for us - ,.,ars tha koelies - where t s 
these 1 oelies , you see, and would really beat the dayJi~hts out of us , 
but the comrades protected us - what they did, they formed a group 
around us , and lie liere right in the middle doing our ,.,ork, carrying 
our bags and so forth, and this was a very good example of holv we 
worked together . 

Why were the warders out for the Indians? 

Well, for the simple reason that they couldn ' t believe that the Indians 
were part of MK and were involved in the struggle and thnt '"e were the 
bad eggs probably, and T mean general attitude was we werP all terror­
ists - they went out .for the terrorists but the three Indians were 
piclred out - even \vhen lve ~ot to nobben Island the same thine- happened 
now on Robben Isl::md a("ain within the ANC population \ve never came 
across any racial tension - PAC, on the other hand, gave talks contin ­
uously, open talks of how when they take over they ' re going to give the 
Indians rowboats to row back to India without ~ny row- oars - how are 
they ~oin g to send all the communist - blac~ communists onto - to the 
moon, and how they were goine- to l:,-3 ... rid of' "'ll the white population 
of South Africa, send them back to Luro pe, you see, and f'or those Col­
oured community - so-called Coloured communities, lvell, that will have 
to be discussed after liberation because they ' re an accident of South 
African history. 

Why was it -the .... AC ' s known to be anti-white, it ' s known to be anti­
communism - how did the ant:i - Indian get in - do you think they \iere 
anti-Tndian and Coloured? 

From the herrin - from the beginning in fact one of the - when the -
within the ~· C in the middle ' 50s, early 1 50s, there was a tremendous 
anti-J ndian feelin g , anti-communist .f'eeli.,r-, anti-lvhi te feeling - as 
you S<'!id earlier, when the Dadoo-Xuma act came about there was also 
hostility to that, and this [!:rew up(?) lvith the kickin..,. out of Labalo 
and others from the ~TC youth league and the A"NC in 1958 they formed 
an organisation which is absolute African, Poqo , you see, and they 
accused - T mean ope ly they accused the members of the Indian Congress 
of ,.,orking for the Indian povernment - India being itself over-populated 
and to colonise South Africa as an Indian colony, or otherlvi se we were 
nothing else but communist agents who are infiltrating the movement . 
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One of' the things they openly said was that none of' us, including 
Nelson, would be :=tble to stand our jail sentence - 1..re ' d give in long 
before our sentence and ask forgiveness, bnt ,.,e )roved our ,.,orthv -
in f'act in all cam4 aigns in the prison, as you ' ll see f'rom the b~ok, 
we were amongst those who were in the f'oref'ront of the struggle . 

Did you get any sense of' what the motivation ,.,as f'or the anti- Indians 
you had a lot of' years with PAC people - you got to get past some of' 
the rivalry and the hostility , but was there any insight as to what 
was the origin of' it - did they ever come to accept you as human beings? 

The origin is a political basis that they ' ve always been anti- Indian -
they regarded the Indian as being merchant class, which is not true 
at the time of my arrest I could safely say that over 60 percent of' the 
Indians ,.,ere working class - and that the Indians 1..rere not sinc ere , and 
they also quoted Gandhi as Gandhi forming the Indian Congress and having 
nothing to do '..ri th the Af'ri can rnovemen t, you see , and this was the basis 
of' it - the l)AC were divided into two groun in prison - there was the 
younger generation, mostly f'rom the Transvaal, very, very young chaps, 
16 , 17, 18, 25 years old - the older ge~eration f'rom the Western Cape -
when 1..re got to prison they outnumbered us, very, very big outnumbered -
1..re l'lere l, 500, o:f 1..rhich the ANC co uldn 1 t be more than 50 - and they had 
literally the control of' the jail , but they accepted meekly the hard­
ships o:f prison, the tortures, the food, the jn, baas attitude etc . 

When we came in we - Wf! ref'nsed to accept it, which you :find in the 
book itself' - but the ANC, we had our I)Olitical discussion and all our 
discussion l..rithin the ANC itself' - while 2AC would hnve their political 
discnssion open f'or the ,.,hole cell to hear, including us, and there ,.,as 
always ant i .-Indian, anti-white, anti-commnnist pro ~ar;nnda being put out­
what was our reaction to it - our reaction to it was a~, forget about 
it, it 1 s meaningless , you knol..r - they just blo1ring hot and cold - we 
knew the strength of' our movement, ,.,e 1rnew l..rha t is happening, we had 
con:fident in the movement through (thou~h) I mean I might say that I 
never ev . ected to f'i~ish my ten year~ i~ prison- I expected to be 
released before the ten years was over, you kno,.,, but there l..ras always 
that hope that ,.,e 1 re on the right side and that the movement and the 
Freedom Chnrter was a basis f'or our political thinking, and we just 
completely ignored them. 

Even 1..rhen we took our campaigns , the 1\NC camo-'licns, we asked them to 
join us - if' they joined us, O. K ., 1..rell ·and good, if' they didn 1 t, to 
hell with them, we went ahead - but by our action'3 and Ol.lr deeds we 
proved ourselves in prison - by 1970 even many PAC chaps started l?ok­
ing to us - looking tol'lards us as part and parcel of' the movement ~ t ­
self' - in the sporting activities we took the leadine,- position - when 
.[ say we I mean tbe ANC itself' . 

By 1970 we befriended a number of' PAC guys - we started talking to 
them - in the • 6os we had nothing to do with them - we just totally 
ignored them - •6J, •64, •65 - it ' s only by •66 we now started talking 
to them. 

Was that just because it wns time to get used to them or why did you 
finally talk to them? 

Because we - I think 1ve - they now began to accept us, you see - at 
1..rork of' course l'le worked together, even in ' 61 - 1 63 rather - •63 , ' 64 
we worked together and so f'orth, but it ' s only •66, •67 1..re ::eally now 
became friendly and started talking and they started accept~ng us . 



I . NAIT)OO . .PAGB J 4 . 

I . N . 

J . F . 

I .N . 

J . F . 

I .N . 

But lvhile they lvere accepting us right up to 1973, tl1ey lvi.ll st i ll 
continue with the lectures, still their anti- Indian , ant i-communis t 
lectures . 

Let me not d lvell too much on th"lt because so many people have read 
that book and that ' s the part people knolv more about - there ' s one 
more question about prison - d i d you c-et any sense that - you prob­
ably got sense that PAC lvas going down because there 1veren ' t PAC 
people coming in - what about the BC - did you kno1v thot nc was goi ng 
on out there , that there was a bit of a lull in ANC activity, that 
there - that these kind of BC guys • 69, early ' 70s? 

BC - DC lvasn 1 t there in fact - we eot 't11'ord outside of' the rise o:f the 
BC , the 13C ideas , but '\ve knew very little about it - in :fact e v en the 
paper that we smuggled in d i dn ' t corry much news o:f the rise o:f t~e 
BC , and up to the time when I left prison there wasn ' t a single BC 
prisoner there , so in prison itself they 1vere not even a :force . 

And when you came out how did you find the lvhole political scene on 
the question o:f non-racialism - did you kind of find yourself in the 
middle of the heavy BC times or what 1vas • • •• 

Ja , '\ve - '\vhen I came out of' prison I :found the very heavy BC scene · ­
many of the younger chaps came to see me , people like Sipho Buthelezi , 
who was active in Johannesburg in the BC - a lot o:f young people c ame 
to see us and '\ve started talking to them , but people J.ike Joyce Sikh­
akhane - lvhen Joyce came up to me we then discussed the BC and lvhat 
is happening , and Joyce made it very clear to me that she was a c t ive 
in the BC but just putting the ANC line in the BC , and she felt that 
this is the correct thin~ to do , you see, and that a lot of young people 
have - are following her, and many o:f our younger generation , who are 
in :fact congress .;?eo ple , are working within the BC - she attac ked the 
leadership o:f the A~C 'tvho were still there '\vho complete.l y ignored the 
BC , you see, saying that it ' s the wrong attitude - they are keeping 
aloof from it instead o:f working within it. 

lfuen I came out I found that many of the young chaps came to see me 
and I found them quite good - many of them today are in Umkhonto - I 
meet them daily in our activities in ~iaputo and all over are chaps that 
I met back at home, but I :found the situation a bit disap?ointing - I 
find it - I :found that our chaps were not doing enou(~h lvork on the 
legal political scene, and that is why I had lots of :fights with my 
brothers - in fact I said to my brothers openly - .l said : You c haps 
have :failed us - we have been ten years locked up , 1ve expect to c ome 
back and see a v iable politic al organisation amongst our people , wor kinG' 
amongst our people, and here you cl">aps have sat on your laurels and 
done nothing about it - '\vell, they argued that the BC is powerful and 
that we have got our people there but they themselves never got into 
it, and their argument '\vas that they '\vere kno1m as congress people, 
but at tl1e same time on the other hand, the A~C under .... round was op­
erative - not no'""er:ful but it lV'nS working - it lvas doine its work. 

By that time Thabo - immediately after independence o.r Nozambique 
Thabo and zuma and Stanley M'"lhizela were actively involved in S"\vazi­
land and they '"ere mainly concentrating on the undcrgroLmd, so I :found 
a situation where tho BCH had taken over on the legal political plat­
form with a number o:f our people actively involved at a different 
level, while at the underground level our chaps were involved - it is 
only after - during So'\vcto itself things '\vent haY"tvire - by this time 
I 'tvas already involved in the ANC underground structures - we no'" had 
more dynamic contact lvith the youth :from So"tveto and other areas. 
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We w·ere running our freedom train from Joh~n"lesburg to Swaziland at 
a hell of a rate, but our underground structures '"ere '"ell organised 
although I was under house arrest, although Joe Gqabi l'ias under house 
arrest, although many of us were restricted, we were able to meet 
regularly and ore:anise our underground structures, but then '"hat happ­
ened - Soweto ble'" up - true (?) SOl>~eto caught us of'f' guard - immed­
iately our underground structures got to work - we had to now intens­
ify our getting our chaps out of' the country - our security was being 
broken every day- peo~le -I can ' t mention those back at home, but 
there are many o:f our people who were stiJ.l at home, you know, got 
actively involved in the whole campaicn, and I think this was a bit 
of a tragedy in many respects in thRt our underground structure was 
being daily exposed. 

I remember some So·weto guys coming up to me and saying : Indres, I ' m 
wanted, please get me out of the country - I hardly know these chaps 
l don ' t know them - I can 1 t do anything without the underground str­
ucture - I went back to the underground structures, said (?) here we 
we have these f'ellOl'iS, l>~hnt do '"e do - let them l>~ai t, let them W'li t -
there l'ias a case of Oupa Nashinini , tJ1e elder brother to Tsietzi Nash­
inini - Oupa Nashinini, whom I b::od already contacted by this time -
'"e ,.,ere already having political classes l'lith n e:roup of' young people 
I had about 20 young so,.,reto chaps that ,.,e ,.,ere conducting political 
classes \'lith on a ,.,eekly basis - came up to me and s.,id : Indres, I ' m 
wanted, I 1 ve got to go into hiding - and I put Oupa into hiding and 
then arra'1.B"ed l'lith the underp-round structure to get him out - he left 
South Africa on Christmns Day, 1 76, and he cried j_n fact - he was say­
ine to me : Why don 1 t you come with us, I kno,., that you r re going to be 
the next to be picked up - and I said : i~ o, no, there- 1 s ,.,ork to be 
done here, fello,.,, I can ' t leave - and Ou'>a t1ashinini ,.,as subsequently 
taken out of the country by our underground unit, only to .find on Nelv 
Years Day - on New Years -r.ve rather Joe Gqabi ,.,as picked up - Joe had 
already le:ft South Africa on two occasions, had consultations in Swazj­
land with our people , and had returned to the country with instructions­
he was picked up one New Years Eve , and that's lvhen I lvas told to leave 
the country immediately. 

Nolv the nature of this underground structure l'las totally a mixed one -
I mean here it is lvhere you lived and how you could ,.;ork and lvhat you 
could do - it was not taken in terms o.f racial set-up, you see - our 
underground structure co~sisted of' all sectors o.f the population - and 
immediately I got in~tructions to leave the country and I left the 
country in - on the 2'1d. Ja':1uary, ' 77 - l\'hen I got to Nozambique the 
first person I bumped into was Oupa Mashinini and he ,.;as so pleased 
to see me (Laugh) - he hadn ' t been moved already from there (?) - but 
this \'las the nature of' our lvork. 

One of' the things that lve discussed l'lith our leadership here is that 
,.;e have to do something about the legal political activities - we 1 11 
have to reorganise our forces on the legal side, and inmediately the 
political committee l'ias reinforced and the tactic no,.; ''~a"' to ,.;ork 
politically in the country, not only militarily ro1d underground but 
to also mobilise the masses, and this is the result \'lhich you see to­
day- today, l'lithout doubt, there is massive political _ acti~ities ~ak­
ing place - it took a lot of hard work to get to the s::Ltuat:I.on as ::Lt 
is today, and I see you ' ve interview~d lots of' UDF people and so forth 
and I Stl.ppose you'd get the ,.;hole th::Lng from them . 

So you were ' 77 till early this year in Mozambique solid? 

That ' s right, solid. 
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\Vhat can you say nbout that - I don ' t knOl-l e.xnctly - '"hnt about the 
non-racial aspect - were you working politically and non-racially in 
Mozambique? · 

Ja - immediately I got to Mozambique - of course after going abroad and 
so forth and coming back to be based in Nozambique - J. was part and 
parcel of the .'\NC structures in Maputo - in Haputo l-Ie had some comrades 
who are employed by the state , people like Alpheus Nangezi, people like 
Sipho Dlamini (?), peoi le like Albie Sechs, people 1 ike Tixie ~Iabizela, 
and then we had the ANC full time structures - I was part of the full 
time in the movement - we formed one big AFC - there ' s never been any 
form of racism, any form of racial - racialism coming up. 

\Vhen the first regional political committee was set up in :t-1aputo in 
1979 I was immediately elected the secretary of it , and I ' ve been on 
the regional political conwittee right up till the time I left Maputo, 
holding different positions , secretary - I became chairman in the end 
in all activities there ' s never been any t'orm of racism shown - there 
was an incident - l-Ie l>~ere at a party and one comrade came up and said 
something and l-Ie disagreed with what he said, you see, and he then used 
the word koelie , and my God, the rest of the movement got stuck into 
him, you know. 

The next day he was called by the office and he apologised immediately -
he said it l-Ias something th1t just came out o.f his - and he really 
meant no harm by it, and in fact he said long before the movement called 
him he had already made up his mind to come to me and apologise , and 
he came to me after that and he apologised and I said : Listen, there 
was no need to apologise, I know it l>~as done in the heat - spur of the 
moment - but that sort of thing never happened again and never happ­
ened before that. 

\Vhat about the fact that you were in the non-racial Hozambiquan soc­
iety - ls that l>~hat the future South Africa l-lill be to you? 

Talking of the :t-.ozambiquan non-racial society, :firstly Bennie Serfon­
tein l-Ias in Hoza.mbique some time in the early ' 80s - I think it l>~as 
his first visit to Hozambique , and the Rand Daily NaiJ carried a ser­
ies of articles by - although I got lots o:f criticism about the article 
itself, you see, but one thing that struck me l-lhich - he said nowhere 
in the l>~orld is racism being fought positively lit<e that in ~Ioza.mbique , 
and this I think is a very true reflection o.f \>/hat is happening in 
:t-Ioza.mbique . 

Yes, I think the Nozambiquan example has also had a great influence on 
our people , you know - the Angolan - the :t-fozambiquan example - without 
doubt, in ~1oza.mbique you no longer talk in terms o:f Indian , Coloured, 
white - they ' ve positively fought it - Samora, for example - Frelimo, 
:for example , you knou, there '"as a very big anti-Portuguese feeling 
immediately after independence, and Frelimo came out saying : ~o, it 
is not the Portuguese that oppressed us, but it ' s the Portuguese col­
onial forces - and today that has seeped in at all levels o:f Mozambique . 

A very good incide"1t is that Samora meets an old Indian guy , a l\1oza.m­
biquan, you see, and he says to him : 1fhat national.i ty are you - this 
guy says very proudly : T ' m Indian , I ' m Indian - and Samora says 
llhat, you are Indian - he ~ays : Yes, T. ' m Indian - l>~hat passport do 
you carry, l>~hat nationa1 i ty do you carry - and o:f course the man boasts 
(?) he says : Hey , I ' m a member o:f Frelimo, I carry a Hozambiquan pass­
port, you see - what do you mean by this - and Samora says to him : 
You ' re not Indian, you are Mozambiquan - and this Indian guy says : 
What do you mean by this -and he ' s shocked by it - and this is really 
the position , but the ANC l>~orked in the very same spirit and energy . 
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We arc fortunate in - ,.,c ,.,ere fortunnte in I-1oznmbiquc - prc-~komati ,.,e 
numbered many hLmdrcds - I don ' t think anybody ' 11 ever tell you the 
true figure, but pnt it as many hundred!=>, and I ,.,ns amongst those who 
was in the leaders:"li J right through from the beginning, firstly be­
cause of my experience in the movement, secondly because of Robben 
Island, and thirdly because in the ,.,ork field I ' vc got lots and lots 
of experience, and hence I was elected right in the beginning of the 
regional political committee as secretary, and it \'las un - it was 
accepted by everybody unconditionally - in fact year after year after 
year I remained the secretary and elected unanimously, and I ,.,orked 
with this many hundreds - there were a differPnt category of people -
there ,.,ere those empJ.oyed firstly by the ~lozambj quan government, those 
legally living in Nozambique and openly living in Nozambique, and there 
were those underground, cadres, and th<'rf' ,.,ere those who joined the 
movement in Mozambique itself', who had come to ?-Iozambique on their own 
steam before and af'ter j.ndependence and ,.,ho have {"Ot some t-1ozambiquan 
connection, either one parent or the other being t-Iozambiquan l'lho had 
joined the movement as ,.,ell, so we had this different and we had to 
lvork amongst them - onr work amongst them is different level. 

The under.~round chaps do not come to n mass meeting to elect the LPC (?) 
but thPy have r-ot their say - in certain respects they must kno,., ,.,ho 
is beinG lvhere - and ,.,e have to take food to them, we ' ve got to look 
af'ter them, we ' ve got to see that their plans are implemented, you see, 
and I worlced lvith all. these people - we - people like Albie Sachs is 
very widely respected amongst the ANC people in Hozambique - Joe Slovo, 
'vho lived l'li th us .for many years, is unco.,di tionnlly reaarded as one 
of our top leaders - ,.,e "lvere many non-Africans there - Ronnie Kasrils 
was there, based there, Joe Slovo was based there, Ruth First, Albie 
Sachs, then myself, Farouk and many other Indian comrades ,.,ho were 
based th<-rc - their names lvere meaningless to you because they ' ve 
changed their names - have lvorked there and they 'v<'re completely part, 
and some of' them 'vorked in the underground. 

In Notola mas~acre of' J 961 12 were killed, one w·as an Indian comrade, 
and what l'laS very bcauti.ful about that ,.,hole thine,- is that his family 
are progressive poJiticnlly but conservative Indinn :family, and they 
came for the funeral, and they lived with us ,.,i th - amongst the Afr­
ican comrades and ;,ll - they never said : Oh, I don't want to sleep 
here, you kno,., - lve shared everything together, and I took them to my 
house, '"here '"c had a long conversation - I tried to cncournf'e them 
to sholv them thnt their son has been part and parcel - he ' s our hero, 
you sec - and the dny the family left Hoznmbi.que they w·erc very, very 
inspired and in fact they said : You kJ10lv, ''~c have lost a son but we've 
gained many more sons. 

1fuat "l'l<:ts his name, Krish? 

Krish al - I kno,., him by his ?-1K name, you sec - but even Nkomati Acc­
ord - the .Tkomati Accord came and ,.,rho - lvho ,.,as left behind - Sue Rab­
kin, myself and Bobby, plus the other people, Zuma and the rest of us, 
and tl1c comrades acce 'Jted our leadership - after Nkomati Accord our. 
numbers lvere drastically reduced - we no,., number about 150, all types 
of pco plc, but officially ten in the office, and then ,.,e have those 
like Albic and company, and we have those "lvho are vermanently settled 
in t-rozambique, but to all intents and purposes we are part and parcel 
of the ANC - at all our meetings we have played our full part. 
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To r;ive you an e-xamrle of the last meeting I at t ended in Mozambique was 
January 8th . of thi., Year, "lnd the mnin speaker from th e ANC was Cde. 
Jacob Zuma , our chief reu ., and present :from Frel:i.mo a c ent r a l comm­
ittee member , and I ,.,,s the person called upon to make the la s t closing 
address .•...•.•...•..•.... 

END OF SIDE TlofO . 

£he speech - you lvere saying. 

The ANC decided that I should make the - pass the vote of thanks and 
also make a speeclJ there , but a l so 1..rhat happened was that rumour had 
already gone - gone o nt thn t the six of us lvere leaving Hozambi que, and 
apparently some journalist from the Citizen allee-ed that it is e i ther 
rumoured or I apparently said that the ArC ' s closing its mission in 
Naputo , and this c-une to our <"ttention in Mozambique and the A.~C de ­
cided that I must use this platform to deny ever mnldng such a state­
ment , and I lvas one of those main speakers at that particulnr meeting 
where I denied I ever made such a statement . 

Where they r-ot this from I don 1 t know, but it lvas obviously part of the 
dirty tricks to try and create disunity amongst the ANC . 

Let me just ask a fCl..r other things - just and more brie.fly, when you 
got out - you ' d been asked when they c ame to visit you should the TIC 
and the N IC be revived - once you got out and you saw the c l imate pol­
iticnlly ' 73 , 1 74 , ' 75 , d i d you thi nk yes, ,..,e should revive the TIC or 
did you think no, I C"lJ'l see ,..,hy they don ' t want to do it or what did 
you thinJr? 

N o , I felt that there lvas r e ason to revive •••• 

You still felt that? 

T did , and in fact I :fought f'or it rif;ht u p to the time I left the 
country, and lvhen the TIC lvas goine to be reconstructod I was quite 
p leased about it - today T still think there is a need for it, you see , 
altho ug h one might arP ue that 1 ook , there is no need for an rndian Con­
g ress , there is still debate in the country on this lssue , b ut I thi nk 
because of the nature of our liv ing in the country lve can still con ­
tinue to mobilise through a le~al o r canisatin - vhat we need is the 
leg al ore anisation ••• • 

1fhat about those lvho might say that ex:i.sts already with the UDF? 

But what is the UDF - the UDF is a collection of many different - diff­
erent orgnnisation s, and even the l'D.t<~ itself '"ill still find it diff­
icult under the st a te o~ eme re;ency , under the present structure , to 
,.,or~<, you kno,.,, -,nYl\rh e re (any lvay) they want to - true, I a g ree that 
the UO F' leaders ca'1 g o into Lenasia and do a tre mendous amotmt of lvork -
jt ' s nn acce p ted fact, but the creation o:f the UDF could be seen in 
fact , you kno,., , as a - in - a ste p in the right direction of non- raci al­
ism, and to sho1.v that even the Indian Congress itself is (!Oing in the 
right direction maybe a t:i me will come lvhen they ' ll say : 0 . K . , 1...re no 
longe r need the Indian Con gress. 
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But p olitically, you kno''~' the Indian Congress has got a tremendous 
history behind it, and I think this history is very important - if 
tomorrow tho Nat s decide to ban a number oe organisations, they ' ll 
have to think brice before banning an or{'"anisation like the Indi<m 
Conc-ress because o:f its recognition throu-:;hout the ''~orld , you see, 
a~ being a non-viole1~t organisation and for l'lhat it stm1ds .for , and 
I think it ' s a g-re0t advantage to keep it .o;oing - one doesn ' t know 
lvhat action the regime is thinking o.f takinc in the next couple of 
months - there ' s e>very possibility they mir-ht decide to ban a number 
of organisations, and if they do what do l'IC then do - if ,.,e dissolve 
tho Indian Congress are we not putting ourselves in a vulnerable pos ­
ition - ''~e are takinr; alvay a Possible means of mobil i s:i ng the people , 
and therefore I think it ' s necessary to keep it going, but to work 
more lvithin the UDF - the whole of th<' Indian Congresses to lvork with­
in the UDF to put forl'iard the non-racinl vielofpoint . 

Now one other totally different thing - just to .follow that up - when 
I spoke to Jacv Simons he said that he didn ' t supryort like JODAC and 
the separate etlmic organisations at this stage - I l'ianted to ask him 
lvhat his view l'ias - have you found that there ' s a 1mified view in the 
A:.·c that the Indian ·congress , the white orr;anisations, JODAC, the Col ­
oured organisations but they are( ••••••••• • ••• ) these days , but those 
ideas that that ' s universally accepted, or do you think that you wouJd 
argue to Jac k that the Indian Congress is a different kettle o.f .fish 
than JODAC and - what l'IOuld you res ~)ond to someone saying •••• 

Let ' s take the question of JODAC - .for the UDF to mob:i.lise amongst the 
whi to peo plc , you lrnOl'i, on the non- racial basis, I think it t s still 
difficult - we ' ve bad experien c e during the heydays of' the Cone:-ress 
o.f the Democrats - the Con"ress of Democrats tried to mobilise , or 
did mobilise 1rithin the white populatj on, and I thinl l'ie stilJ have 
lots of field, lots of ground to lvorlc there , and the formation of 
JODAC I think is very im )ortan t to wor1~ amon ...,.st the ,.,hi te people , to 
bring them into the movemo11t - no,., lvho do they brinr,- them into - into 
the UDF, lvhich is a non-racial movement, you see, and I think we 've 
got far more to achieve lrith the existence of UD - JO"J~tC lvorking am­
oncst the l\"hite pco~')lc to bring them into the movement, lvith the basis 
that they come into UDF , l'lhich is a non - racial body itself. 

Of course it ' s a sliahtly different arcumcnt i'rom that of the Indian 
Concress - the Indian ConG"rc~s has a much r.10rc bieccr historical bacl ... -
ground , you see , but I think the idea of UDF - JODAC lvas a very good 
one . 

But holv docs that hold - lvhy is there no Col.onred people 1 s organisation 
in .South A.frica, ,.,..]ly did it never c;et that strone, ,.,..hy is - w·ould you 
ar{"uc that there shollld be an African oreanisation? 

No , ,.,..ho is leading the struggle today in the country - it 1 s the Afri­
cnn people , and the African people nrc involved in the UDF - they arc 
in fact the backbone, the vanguard of the strucgle . 

So you ' re saying they ' re already there, we •••• 

Ja, e~actly - of course they need( ••••••• ) mobilisation further, but 
they ' re already there , you see • 

.And the Coloured , the argument of the Coloured commnnity? 
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That ha~ been a debatoblc point for many, many ycor.s here in Lusoka 
nnd evcrylvhere - there has been a trend amonest certain people that 
we should try and revive the Coloured People ' s Congress , but intern­
ally there is .:;till lots of' opposition to it , but today in the lvestern 
Cape in particular, I don ' t think there is a need f'or it in the lvest­
ern Cope because the He stem Cape is (?) i.,volvf?d in all the communal 
orgonisations and tllrouc;h the cotrununal orn;nniso tio'l into UDF etc •••• 

Community ones? 

Commun.l ty ones, and throuc;h the trade unions - but in the Transv aal I 
think lots of' lvorl .. still has to be done , and in Natal itself' . 

But if' you started tolking about organising a Coloured People ' s Trans ­
vaal con~ress people •. •• 

I thinl .. you 1 ll have your neclr c ut off', yes, and that is also another 
historical thing, process (?) becauee it has olways been difficult to 
organi~e there, and I thi"1k you are quite correct - there is no hope 
of' for··tinP; a Coloured organisation on the some ba~is ,nd that they ' 11 
have to be ore;anised within the f'rarnelvorl.: of the UD ;-. 

The last area, lvhich again is pretty brief' - there is t~i s orgument 
about non-racial ism that was pushed by 20S.ATU that is continued to be 
pushed by certain rump of COSATU and academics, lvhich is that the real 
non-racialism is not in mass organisations because thc} ' d say ja, well , 
Indrf?s ~aidoo can t1l~ about it , but that ' s because he ' s a leader and 
he 1 s been on executives so that in Napnto he lvas - there are different 
f,'roups - in the congress alliance - you were at the congress of the 
people , but you had a position , so you would meet the Walter Sisulus 
or lvhatever but lvhnt about on the ground, those Indian cone-ress peopJ e 
in Lens or the remnants of Fordsberc; never got to know the people in 
Solve to - there is no real non - racialism at this point i.n time in South 
Africa on the ground among the masses, among the ronk and file - we in 
the shop .floor have the real non-racial ism - lvhen workers come together 
and work toe-ether that ' s when you ' ve .o;ot a non - racialism - non - racial 
sphere - how do you respond to that? 

Well, I think it ' s wron.; - firstly I agree that on the shop .floor it ' s 
one olace lvhere non-racialism can or should be - is in f'1ct - you could 
see it there - but I think also the poli.tical movements - the n~ture 
o.:f the structures today in the country lvittthe 101 little community 
projects that have been set up, you know, these organisations are the 
ones that olso fostered non-racialism, and I want to take it back to 
the ' 50s as lvell , of' holv we tried to organise non - raci.al activities -
I gave an exampJe of he sport::J, and trne, the sporting field has been 
a tremendous field f'rom the late ' 50a, you see, in the cultural field. 

I - I believe that non-rocialism is present at all levels - at the 
sporting level, at the education level, at the shop floor level, you 
see, and the movement has to build it amongst the people - one might 
talk of' lvhat is ha ppenj '1{'" in ~ ataJ today - Inkatha (?) is on the ram­
page - Inkntha tri cd to for:n the black allied, ,.,hicl1 l1os s nbsequently 
coJ.lapsed - one can tol!~ of 1 i ttle incident a thot have talcen place in 
1orthcrn Natal in the last two years, but I thLnlr those are isolated 
inc~dents and I think the people will hove to overcome that - true, 
yott might say at a very, very grass root 1 evel +hPre is still not enough 
integration talrin{'" plqcP, but our job is to get it to be intee;rated, 
and tbis is whore the l"JF and this is where the political movements 
and the tr0de tmions have to play their important role , is to get total 
integration amongst the people . 
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The la s t c losing questions is - do you think this is impor tant f o r 
someo· e to c ome and spend all this time as1ri 1p; about non-racialis m 
keepi'1g - emphasi.sinc; and asking you about it - do you think i t ' s 
just an element that others are just ns important as - do you s ee i t 
as c entral , do you see it as ideologically rooted and - that you c an ' t 
discuss the struv.~le in South Africa without it , or do you think it ' s 
just one aspect? 

No, no , no, I think it ' s an important aspect - I think firstly we a r e 
recordin; history , secondly we are recordin~ the struggle as it is 
going on, and :i.t ' s important to record the struggJ.e as it ' s makinl:" 
progress- secondly I think it can ,lay a very import~nt role itself 
in the c ountr y and outside the country to show the world what is really 
meant , ,.;hat is the ANC programme - the Freedo-n Charter itself has open ­
ly taked of a soc iety of all rac e s, and I think the type of work you 
are doing could be of tremendous value to our struggle as a ,.;hole . 

And lastly what ' s the future South Africa eoing to be like in terms of 
race or non-rqcialism - what do you - how do you see it? 

I think we ' re going to have a beautiful society based on the Freedom 
Charter - a non - racial soc i ety, and I think \'IE' will take lots o:f ex ­
perience :from what is ha,:Jpenine; in Mozambiqu(' , in Zirnbab,.;e and Angola, 
and we ' 11 be able to put their experience into play i.n South Afri c a 
itsPlf - of course there ' s a deeper political question o:f what type 
o:f :freedom- how are we going to get the :freedom - it ' s quite clear 
now that freedom is ROing to come not entirely through the barrel of 
the gun , but the boers ,.;ill have to negotiate a nef"oti a ted settlement, 
but I think the AN C 1 s quite clear as to wJ1at type of society the ANC 
,.;ants and th:i.s is ,.;hat thE" '\ll: C will be demanding at any negotiation 
table, and the A.WC South Africa that J. sec will be based on the Free­
dom Charter and a complete non - racial one. 

And what - your viCiv of this communism iss lte that ' s b('i.ne- used by the 
West acainst the .f NC - ho,.; do you see it fi ttiug in - your :father act ­
ually had CP affiliation ::~t one stage, did yon say? 

Lean in ::; s , j a • 

lfhat do yon see - Jw,.; do you see that issue yourself? 

I think it ' s immaterial to our cause -you knol.;, if one looks at the 
hi story of the CP, I think our presiden t put :i.t correctly \vhen he said 
that the relationship bet,.;een the A.'t~JC and tlle CP docs not cone throut."h 
signing o1 documents, but comes through years of struggle together -
we ' ve worked tonether over the years, nnd this is the relationship -
and to me, I do.., ' t think it matters one bit whether the A.l'{C continues -
or rather that tle fact that the CP members are part and parcel of the 
A~C, like we have n:1tionaJists within the rtovPment as well , and prob­
ably liberals as well, and i.f there ' s room for them there ' s also room 
for the r1embers of the C in our movemert, and I ' ve been very closely 
involved with many of the renowned commnr>i .. t"' in the moveme1t, .. tartinc­
from Dram Fischer, comin g right down to Joe Slovo, and they ' ve been 
dedicated freedom ~ic-htcrs - they have given their lire for the strugc-le 
in fact my son is named after a well known communist , Dram Fis c her . 

\fha.t 1 s his name? 

:t-1y son ' s name is >ram - and they have been .fnlly involved in the str­
uggle and many of' them have died for tl1e struggle, and I can name many 
that have died ~or the struggle . 

IND OF JNTERVI~W. 


